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چگونگی تامین ارز 
ماشین آلات معدنی 
وارداتی بررسی شد

نشس��ت سیاس��ت گذاری به منظ��ور تامین و 
نوسازی ماش��ین آلات معدنی در وزارت صنعت 
ب��ا حض��ور کارفرمایان ب��زرگ معدن��ی برگزار 
ش��د و چگونگ��ی تامی��ن ارز ماش��ین آلاتی  که 
 مش��ابه س��اخت داخل ندارن��د، مورد بررس��ی

 قرار گرفت.
به گ��زارش ایرنا، داریوش اس��ماعیلی، معاون 
ام��ور معادن و صنایع معدن��ی وزارت صنعت در 
این نشس��ت با دیدگاه کارفرمایان بزرگ معدنی 
)مدیران عامل س��نگ آهن مرک��زی، چادرملو، 

گل گهر، گهرزمین، سنگان( آشنا شد. 
همچنی��ن از جمله موضوع های مورد اش��اره 
در ای��ن نشس��ت نح��وه تأمی��ن ماش��ین آلات 
س��نگین معدنی، چگونگی اس��تفاده از ظرفیت 
و ت��وان تولی��د س��اخت ماش��ین آلات معدن��ی 
در داخ��ل کش��ور و نق��ش معاون��ت مع��دن و 
صنای��ع معدن��ی در ای��ن موض��وع ب��ود که با 
 توج��ه ب��ه ظرفیت ه��ای موجود مورد بررس��ی 

قرار گرفت.
علاوه براین پیرامون نحوه ورود ماش��ین آلات 
ش��رکت های ب��زرگ معدنی بحث و مقرر ش��د 
ک��ه تصمیم های لازم برای اس��تفاده از ظرفیت 
ت��وان س��اخت این ماش��ین آلات با س��ازندگان 
 داخل��ی در ای��ن زمینه تا هفته آینده نشس��تی

 برگزار شود.
ب��ا تصویب هی��ات وزی��ران، مصوب��ه ورود و 
ترخی��ص ماش��ین آلات معدن��ی و راهس��ازی 
غیراسقاطی دارای نش��ان تجاری معتبر جهانی 
اصلاح ش��د و تا پایان س��ال ۱۳۹۹ ب��ا ارز بازار 
ثانویه اعلامی بانک مرکزی جمهوری اس��لامی 

ایران قابل انجام است.
ام��ور مع��ادن  اردیبهش��ت ج��اری مع��اون 
وصنای��ع معدن��ی وزارت صنع��ت اع��لام کرد: 
پارسال ۳۲۱ دستگاه ماش��ین آلات و تجهیزات 
 معدنی وارد کش��ور ش��ده که با نیاز این بخش 

همخوانی ندارد.

 برنامه ریزی
 برای افتتاح ۲.۲ میلیارد 

دلار طرح در سال ۹۹

رئی��س هیات عام��ل ایمی��درو از برنامه ریزی 
برای افتتاح ۲.۲ میلیارد دلار طرح بخش معدن 

و صنایع معدنی در سال ۹۹ خبر داد.
 به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران، خداداد 
غریب پور گفت: ایمیدرو و ش��رکت های تابعه تا 
پای��ان س��ال جاری، ۳۱ طرح با س��رمایه گذاری 
۲میلی��ارد و ۲۷۶ میلی��ون دلار در حوزه ه��ای 
ف��ولاد، مس، ط��لا، آنتیموان، نفلین س��ینیت، 

فسفات، زیرساختی و... افتتاح می کند.
وی اف��زود: میزان »اش��تغال مس��تقیم« این 
طرح ه��ا، ۴ ه��زار و ۱۱۳ نف��ر و »اش��تغال غیر 

مستقیم« ۲۳ هزار و ۲۸۰ نفر خواهد بود.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اش��اره به افتتاح 
ی��ک میلیارد و ۹۳ میلیون دلار طرح از س��وی 
بخش خصوصی با حمایت ایمیدرو در س��ال۹۹، 
تصریح کرد: این طرح ها شامل تولید آب شیرین 
کن ب��ا ظرفی��ت ۵۵ ه��زار متر مکع��ب در روز 
)شرکت فولاد کاوه جنوب کیش(، فاز ۲ احداث 
کارخان��ه تولید بیلت به ظرفیت ۱.۲ میلیون تن 
) ف��ولاد کاوه جنوب کیش( و فولادس��ازی زرند 
با ظرفیت تولید س��الانه ۱.۷ میلیون تن شمش 

است.
وی ادام��ه داد: با راه ان��دازی این طرح ها برای 
۴۷۹۰ نفر به طور »مس��تقیم« اش��تغال ایجاد 

می شود.
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مدیر معادن س��ازمان توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( از برنامه افزایش تولید طلا در معادن 
موت��ه )اصفه��ان( و زرش��وران )آذربایجان غرب��ی( به میزان 

۱۷درصد نسبت به عملکرد سال ۹۸ خبرداد.
 »امی��د امامی« در گفت وگو با ایرنا افزود: س��ال گذش��ته 
تولید ش��مش طلا در این واحده��ا در مجموع به یک هزار و 
۱۳۹ کیلوگرم رس��ید و سال جاری دس��تیابی به یک هزار و 

۳۳۳کیلوگرم هدف گذاری شده است.
وی افزود: برنامه امس��ال به عنوان س��ال »جهش تولید« 
به گون��ه ای پیش بینی ش��ده ک��ه در تمامی بخش ها رش��د 
تولی��د خواهی��م داش��ت و در زمین��ه س��نگ آهن انتظ��ار 
م��ی رود ب��ه افزایش عملکرد نس��بت به س��ال ۹۸ به میزان 
۱۹درص��د دس��ت یابی��م. به گفت��ه امام��ی، می��زان تولید 
س��نگ آهن در مع��ادن ایمی��درو ب��ه رق��م ۷۵ میلیون تن 

 خواهد رس��ید، درحالی که پارس��ال رق��م ۶۲.۵ میلیون تن
 ثبت شد.

پی��ش از این نی��ز عباس نعیمی، قائم مق��ام و عضو هیات 
عامل ایمیدرو گفت: برنامه تولید سال جاری واحدهای بخش 

معدن و صنایع معدنی ایمیدرو در شرایط کاهش رشد تولید 
جهانی ناشی از کرونا، افزایشی است. براساس پیش بینی های 
انج��ام ش��ده، برنامه تولی��د زنجیره فولاد ش��امل دانه بندی 
۳۱درصد، کنسانتره س��نگ آهن ۷ درصد، گندله سنگ آهن 
۱۱درصد، آهن اس��فنجی ۱۳درصد، ش��مش فولاد ۳درصد، 
 تولی��دات ف��ولادی یک درصد نس��بت به س��ال ۹۸ افزایش 

خواهد داشت.
امامی خاطرنشان کرد: کل استخراج مواد معدنی از حدود 
۵هزار و ۶۰۰ معدن فعال کش��ور افزون ب��ر ۴۰۰میلیون تن 
اس��ت و ایمیدرو با ۱۵ معدن ک��ه دارای پروانه بهره برداری 
اس��ت و تع��داد ۲۱ معدن که به نام ش��رکت تهی��ه و تولید 
م��واد معدنی ایران اس��ت که همگ��ی فعال اس��ت در واقع 
 ب��ا واحد ه��ای تابع��ه ح��دود ۱۲۰ میلی��ون تن اس��تخراج 

سالانه دارد.

حقوق�دولتی�معادن��
مدیر مع��ادن ایمیدرو با بیان اینک��ه حقوق دولتی معادن 
پیش بینی ش��ده در بودجه س��ال های ۹۸- ۱۳۹۷ به ترتیب 
۱۰۰۰ و یکهزار و ۵۰۰ میلیارد تومان بوده و میزان پرداختی 
ایمیدرو در ۹۷ برابر با ۵۳۲ میلیارد تومان و سال گذشته نیز 

۴۸۷ میلیارد تومان ثبت شد.
وی پیرام��ون برنامه س��ال جاری توضیح داد: میزان حقوق 
دولتی معادن پیش بینی ش��ده در بودجه س��ال ۱۳۹۹ رقم 
۲هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان اس��ت که تاکنون ۹۰۰ میلیارد 
توم��ان پرداخ��ت ش��د. وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در 
اردیبهش��ت جاری، خبر از دریاف��ت یک هزار و ۸۷۱ میلیارد 

تومان حقوق دولتی معادن در سال ۹۸ خبرداد.
مجم��وع معادن دارای پروانه کش��ور افزون ب��ر ۱۰ هزار و 
۴۰۴معدن است و افزون ۵ هزار و ۶۰۰ معدن فعال هستند.

در سال گذشته بیش از ۱۵۰ عنوان پروژه و پیمایش زمین 
شناسی مهندس��ی و مخاطرات طبیعی در حوزه زمین لرزه، 
فرونشس��ت، سیل، گرد و غبار و زمین لغزش توسط سازمان 

زمین شناسی و اکتشافات معدنی در کشور به انجام رسید.
به گزارش ش��اتا، سال ۱۳۹۸ مصادف با شصتمین سالگرد 
تاسیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور بوده 
است. این سازمان در ۶۰ سال سابقه و تجربه، تمامی مساحت 
کش��ور را زیرپوش��ش نقش��ه های زمین شناس��ی در مقیاس 
۱:۲۵۰۰۰۰، ۱:۱۰۰۰۰، نقشه های ژئوشیمیایی۱:۱۰۰۰۰ و 

ژئوفیزیک هوایی۱:۲۵۰۰۰۰، قرار داده است.
در خلال ای��ن س��ال ها، همچنین صدها پروژه اکتش��اف 
در قالب طرح اکتش��اف سراس��ری از جمله فس��فات، پتاس، 
منیزی��ت، منگن��ز، خاک ه��ای صنعتی، بوکس��یت و عناصر 
نادر خاکی، اکتش��اف زون های ۲۰ گان��ه اول، ۲۰ گانه دوم، 
پهنه های اکتش��افی در فاز شناس��ایی- پی جویی اجرا شده 

است که از اطلاعات پایه خوبی برخوردار است.
این سازمان درحال حاضر نیز در حال تهیه نقشه های زمین 

شناس��ی در ۶ لای��ه اطلاعاتی و ژئوش��یمیایی ۱: ۲۵۰۰۰ و 
برداش��ت ژئوفیزیک هوایی با خطوط پروازی ۲۵۰ متر است 
که روش��ی مناسب و به صرفه کشف ذخایر پنهان معدنی به 

شمار می رود.
اکتش��افات ژئوفیزیک هوایی این س��ازمان در سال ۱۳۹۸ 
نیز ۳۵ هزار کیلومتر خطی بوده اس��ت. میزان برداشت های 
ژئوفیزی��ک هوای��ی که ب��رای س��ال گذش��ته هدف گذاری 
ش��ده ب��ود، ۳۰ ه��زار کیلومت��ر خطی ب��وده که ب��ا انجام 
 ۳۵ه��زار کیلومت��ر خط��ی از برنامه هدف گذاری ش��ده نیز

 فراتر رفت.
در حوزه تهیه نقشه های مهندسی و مخاطرات زمین شناسی 
مانند زلزله، ریزگرد، س��یل، فرونشس��ت، تغیی��رات اقلیم و 
دریایی و... نیز ۳۵ ورقه نقش��ه تهیه ش��د و تعداد نقشه های 
زمین شناسی کاربردی تهیه شده در مقیاس های مختلف نیز 
۴۷ ورقه نقش��ه بوده اس��ت که هدف تعیین ش��ده را محقق 

ساخت.
ش��ایان ذکر اس��ت که در همین زمینه در س��ال گذشته 

)۱۳۹۸( بیش از ۱۵۰ عنوان پروژه و پیمایش زمین شناس��ی 
مهندسی و مخاطرات طبیعی در حوزه زمین لرزه، فرونشست، 
س��یل، گرد و غبار و زمین لغزش در کشور به انجام رسید و 

۶عنوان نقشه ملی مخاطرات کشور انتشار یافت.
همچنی��ن در س��ال ۱۳۹۸ پ��روژه ۹ برگ نقش��ه زمین 
شناس��ی به مقیاس یکصدهزارم در منطق��ه کویر لوت برای 
نخس��تین بار در کش��ور آغازش��د و ط��رح جام��ع مطالعات 
زمین شناس��ی دریایی در جنوب کش��ور م��ورد تدوین قرار 

 گرف��ت و تدوین طرح برای دریای خزر و س��واحل ش��مالی
 نیز شروع شد.

در حوزه شناسایی، پی جویی، اکتشافات عمومی و تفصیلی 
ظرفیت های معدنی نیز ۱۰۰هزار کیلومتر مربع هدف گذاری 
ش��ده بود که با انجام ۱۲۰هزار کیلومتر مربع، این سازمان از 

برنامه تعیین شده جلوتر بوده است.
در این ح��وزه عملیات واگذاری و آزاد س��ازی ۶۰محدوده 
اکتش��افی در کشور در س��ال ۱۳۹۸ آغاز شد که ۳محدوده 
پلی مت��ال ندوش��ن، بردس��کن و خواف-زی��ارو و همچنین 
خلیچی��ان و  م��ودی  کم��ال،  آخ��ی  ط��لای   ۳مح��دوده 

 واگذار شد.
در حوزه آنالیز نمونه های زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
نیز ۲۸هزار نمونه انجام ش��د و س��ازمان در این بخش نیز از 

رقم ۲۷هزار نمونه هدف گذاری شده فراتر رفت.
گفتنی اس��ت که در سال گذش��ته ظرفیت یابی و ارزیابی 
ژئوفیزی��ک برای یک محدوده در کش��ور ) اس��تان البرز( نیز 

به انجام رسید.

افزایش��۱۷درصد�تولید�طلا�در�دستور�کار�ایمیدرو

انجام�بیش�از��150عنوان�پروژه�و�پیمایش�زمین�شناسی�

احیای معادن راکد، سند توسعه بخش 
 گروهمعدن: 

دول��ت دوازده��م یک��ی از گام ه��ای مهم در 
چارچوب سیاس��ت های اقتص��اد مقاومتی را در 
قال��ب احیای مع��ادن راکد و غیرفعال از س��ال 
۹۸ کلید زد که پیاده س��ازی طرح احیای معادن 
کوچک مقیاس تا پایان سال گذشته بنابر اعلام 
وزارت صنعت، موجب فعال س��ازی ۱۴۶ معدن 
ش��د. به گزارش ایرن��ا، موضوع احی��ای معادن 
کوچ��ک مقیاس که در واق��ع مربوط به معادنی 
است که تعطیل ش��ده اند، در اردیبهشت ۹۷ از 
س��وی وزیر وقت صنعت )محمد شریعتمداری( 
به اس��تان ها و شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 
)تابعه سازمان ایمیدرو( به عنوان مجری معرفی 
ش��د. پس از اینک��ه تفاهمنامه ه��ای جدید بین 
متول��ی و دس��تگاه مجری امضا ش��د، ش��رکت 
یادش��ده ب��ه نمایندگی از س��ازمان توس��عه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 
وارد مرحل��ه اجرایی قرار گرفت. ضمن اینکه در 
س��ال ۹۸ این طرح به عنوان یکی از برنامه های 
اصل��ی وزارت صنعت ب��ه عنوان ط��رح اقتصاد 

مقاومتی به تصویب رسید.
اهداف�طرح�احیای�معادن��

اس��تفاده از س��رمایه های موج��ود در بخش 
خصوص��ی ب��رای فعال س��ازی مع��ادن کوچک 
مقیاس، استفاده از توانمندی معادن کوچک در 
افزایش تولیدات معدنی و تامین نیازهای صنایع 
معدنی در حجم بالا، تسهیل تامین سرمایه برای 
معادن و شناس��ایی فرصت های کوچک معدنی 
ب��رای س��رمایه گذاران در بخش ه��ای مختل��ف 
کش��ور، توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق 
کمتر توس��عه یافت��ه، اس��تفاده از فناوری های 
جدی��د برای فرآوری م��واد معدنی با عیار پایین 
ت��ر و اس��تفاده بهینه و به کارگی��ری از ظرفیت 
و توانایی ه��ای علمی – اجرای��ی موجود، منابع 
مالی، داده  ها، اطلاعات و نیروی انسانی به عنوان 

اهداف این طرح ترسیم شده است.
آمار�معادن�کشور�به�روایت�وزارت���

صنعت
تازه ترین آمارهای منتش��ر شده توسط وزارت 
صنع��ت، معدن وتجارت حاکی از آن اس��ت که 
تعداد معادن دارای پروانه بهره برداری در س��طح 
کش��ور افزون بر ۱۰ هزار و ۴۰۴ معدن است که 
در اردیبهش��ت جاری خبر فع��ال بودن بیش از 
پن��ج هزار و ۶۰۰ معدن اعلام ش��د. بنابراین به 
اس��تناد آمار مزبور حداقل ۴هزار معدن راکد یا 
غیر فعال وج��ود دارد و بقیه ش��رایطی از قبیل 
درحال تجهیز و یا نوسازی و بهسازی را احتمالا 

دارند.
روش�های�توس�عه�مع�ادن�کوچک���

مقیاس
س��ازمان ایمیدرو در چارچوب ط��رح مزبور، 
روش های مختلفی را تدوین کرده تا زمینه س��از 
توس��عه اینگونه معادن ش��ود، خری��د تضمینی 
محصول کل معادن و محصولات معدنی و ایجاد 

واحد های فرآوری، کمک به زیر ساخت در قالب 
مش��ارکت با س��رمایه گذاران و مصرف کنندگان 
مواد معدنی، توس��عه واحد های فرآوری س��یار 
کوچک ب��ا اس��تفاده از ت��وان س��رمایه گذاری 
با تعری��ف بس��ته های معدنی در قال��ب معادن 
کوچ��ک، حمای��ت مال��ی و اعطای تس��هیلات 
ک��ه از فاکتوره��ای مهم ب��رای راه ان��دازی این 
معادن اس��ت و ایجاد یا توسعه بازار محصولات 
معدن��ی در ح��وزه داخلی یا بین الملل��ی، انجام 
عملی��ات اکتش��اف تکمیلی و افزای��ش ذخیره، 
به اش��تراک گذاری تجهیزات مازاد معدنکاری و 
کمک ب��ه انجام پژوهش و اجرایی س��ازی نتایج 
آن، برند س��ازی هدفمند محصولات معدنی هم 
مجموعه روش هایی است که برای توسعه معادن 

مزبور در دستور کار قرار دارد.
اختیارات�ش�ورای�عالی�معادن�ابزار���

حمایتی
محم��د رضابهرامن، رئی��س خانه معدن ایران 
در این ارتب��اط به ایرنا توضیح داد: امروز باید از 
اختیارات ش��ورای عالی معادن ایران بهره گرفت 
تا در روند احیای معادن کوچک مقیاس تسریع 
شود و اکنون شورای یاد شده، بخشی از وظایف 
خود را در این ارتباط به ایمیدرو )ش��رکت تهیه 
و تولی��د مواد معدن��ی ایران( تفوی��ض کرده تا 
موضوع س��رعت گیرد و زیر ساخت ها مهیا شده 
و تیم نظارتی )مرکب از خانه معدن، اتاق ایران، 
معاون��ت امور مع��ادن وزارت صنعت و مدیریت 
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی( هم تشکیل 

می شود.

وی گف��ت: بنابرای��ن احیای مع��ادن کوچک 
مقیاس در حوزه عملکردی شرکت تهیه و تولید 
م��واد معدنی قرار گرفت��ه و از طرح های اقتصاد 
مقاومتی محس��وب می ش��ود و انتظ��ار می رود 
علاوه ب��ر افزایش میزان اس��تخراج مواد معدنی، 
نقش موثر در تامین خ��وراک صنایع معدنی به 

دنبال داشته باشد.
بهرامن خاطرنش��ان کرد: براس��اس ارزیابی از 
معادن تعطیل ش��ده ا زسوی تیم احیای معادن، 
اکنون با سه رویکرد این موضوع دنبال می شود، 
نخس��ت اینکه بهره بردار صلاحی��ت ندارد، دوم 
بهره بردار از توان مالی لازم برخوردار نیس��ت و 

سوم اینکه ذخایر معادن به پایان رسیده است.
فعال�سازی�معادن�راکد�با�مشارکت���

همگانی
ب��ه گفت��ه وی، اکنون تیم احی��ای معادن در 
س��طح کش��ور این فاکتورها را مورد توجه قرار 
می دهد و در واقع کمک بزرگی اس��ت به متولی 
بخش معدن )معاونت معدنی وزارت صنعت( که 

این چرخه فعال شود.
رئیس خانه معدن ایران خاطرنشان کرد: امروز 
برای احیای معادن کوچک مقیاس و روان سازی 
آن باید از توانمندی همه بخش ها استفاده شود 
و عملک��رد در ای��ن ارتباط یکس��ویه معنا پیدا 

نمی کند.
 وزارت صنعت س��ال گذشته اعلام کرد: تمام 
استان های کشور تا سال ۱۴۰۰ زیر پوشش طرح 
احیا، فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس 

قرار می گیرند.

 س��ال ۹۸ تعداد ۱۲ استان کشور زیر پوشش 
طرح فعال س��ازی معادن کوچ��ک مقیاس قرار 
گرفتند و برآورد ش��ده بود که ت��ا پایان ۱۳۹۸ 
در مجم��وع ۵۰ معدن کوچک احیا ش��وند، اما 
س��رانجام از فعال ش��دن تع��داد ۱۴۶ معدن در 

پایان ۹۸ خبر دادند.
معادن�کوچک�مقیاس�و�اشتغال��

 چنانچه به ازای فعال سازی هر معدن ۱۵ نفر 
مشغول بکار شوند، ایجاد اشتغال برای ۷۵۰ نفر 
در ش��کل ۵۰ معدن فراهم می شود، اما پارسال 
اخبار منتشر ش��ده از سوی سازمان ایمیدرو در 
زمینه اش��تغال آم��ار حدود ۳ هزار نفر انتش��ار 

یافت.
بهرام��ن اف��زود: براس��اس مطالع��ات انج��ام 
ش��ده اولی��ه روی یک ه��زار و ۸۰۰ مع��دن در 
کش��ور، برنامه احیای معادن مورد بررس��ی قرار 
گرفت��ه و ای��ن حرکت ن��و در دول��ت دوازدهم 
ب��ه ش��مار م��ی رود و نس��خه ای ک��ه ضم��ن 
انج��ام س��رمایه گذاری جدی��د، رون��ق تولید را 
ب��ه هم��راه دارد و پیامد اش��تغال مس��تقیم و 
 غیرمس��تقیم حدود ۴۲۵ هزار نف��ر را به دنبال 

خواهد داشت.
براس��اس طرح احیای معادن کوچک مقیاس، 
فعال سازی ۵۰۰ معدن با میزان اشتغال ۲۵هزار 
نف��ر پیش بینی ش��د، اما اکنون ش��یوع بیماری 
کرونا هم��ه بخش های اقتصادی کش��ور، علاوه 
ب��ر اجتماعی، فرهنگی و...را تحت تاثیر قرار داده 

است.
رئی��س خان��ه مع��دن ای��ران تاکی��د ک��رد: 

فاکتور مه��م در ارتباط با ط��رح احیای معادن 
کوچک مقی��اس، تکیه بر نقش صن��دوق بیمه 
س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدنی اس��ت که 
می تواند زمینه عینیت آن را فراهم سازد، به ویژه 
برای ورود ماش��ین آلات نو و دست دوم معدنی 
ک��ه بدون آنها رون��ق فعالی��ت در بخش معدن 

محقق نخواهد شد.
به گ��زارش ایرن��ا، ایران از نظر اکتش��اف ۶۸ 
نوع ماده معدن��ی به لحاظ تنوع در جایگاه دهم 
جهانی قرار دارد و با شناسایی حدود ۶۰ میلیارد 
تن ذخیره اکتش��افی ک��ه از این رق��م افزون بر 

۴۰میلیارد تن قطعی و بقیه احتمالی است.
وزارت�صنعت�و�برنامه�سال�جاری���

معاون��ت امور معادن و صنای��ع معدنی وزارت 
صنعت در تازه ترین اطلاع رس��انی انجام شده در 
اردیبهشت جاری ضمن تایید احیا و فعال سازی 
۱۴۶ معدن در س��طح کش��ور در سال گذشته، 
گف��ت: برنامه ای��ن وزارتخانه برای س��ال جاری 
هدف گذاری دستیابی به بیش از یک هزار معدن 

است.
پی��ش از این وجی��ه الله جعف��ری مدیرعامل 
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدن��ی ایران گفته 
بود، تا ۳ اسفند ۹۸ در بخش فعال سازی معادن 
کوچک مقی��اس، حدود ۱۴۵ معدن در مس��یر 
فعال س��ازی قرار گرفته و ۳۲ معدن فعال ش��ده 

است.
وی افزود: تعداد ۸۸۱ معدن هم بررس��ی های 
کلینکی از قبیل ش��ناخت مش��کلات موجود در 

معدن و عارضه یابی انجام شده است.
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یادداشت

خبر مدیرعامل ش��رکت خدمات اکتشافی کش��ور درباره نشت 
س��یانور از معدن طلای س��اری گونی گفت: هیچ گونه نشت 
س��یانوری از معدن س��اری گونی انجام نشده و این شایعه را 

تکذیب می کنیم.
به گزارش خبرگزاری دانشجو، محمد فاضلی با بیان اینکه 
در تمام��ی معادن از س��یانور برای اس��تخراج طلا اس��تفاده 
می شود و در معدن ساری گونی نیز همین گونه است، افزود: 
سیانوری که در معدن طلای ساری گونی مورد استفاده قرار 
می گیرد بس��یار رقیق است و آس��یبی به محیط زیست وارد 

نمی کند.
وی گف��ت: برخ��لاف ادعا هایی که انجام ش��ده، مهاجرت 
برخی از س��اکنان روس��تا های نزدیک معدن طلای س��اری 

گونی به علت نشت سیانور نبوده و این ادعا کذب است.
وی درباره خریداری زمین های مرغوب کش��اورزی اطراف 
مع��دن ب��ه قیمتی کمت��ر از ارزش واقعی ش��ان اظهار کرد: 
این زمین ها از س��ال ۹۰ خریداری ش��دند و شرکت خدمات 
اکتش��افی کشور مبالغی بیش��تر از ارزش واقعی این زمین ها 
برای خریداری آن ها، هزینه کرده اس��ت و هر گونه ادعایی 

خلاف آن را تکذیب می کنیم.
فاضل��ی با بی��ان اینکه ۱۲۰۰ نفر در معدن طلای س��اری 
گونی اش��تغال دارند، گفت: نزدیک به ۶۵ درصد از کارگران 
و کارکنان این معدن، بومی منطقه و از س��اکنان روستا های 
نزدی��ک معدن هس��تند و در ای��ن زمینه به وع��ده ای که از 

ابتدای راه اندازی معدن داده بودیم، عمل کردیم.
وی ب��ا تاکی��د بر اینک��ه هیچگون��ه اس��تخدام فامیلی و 
غیراصولی در این معدن انجام نشده، گفت: میانگین حقوقی 
که برای کارکنان و کارگران این معدن در نظر گرفته ش��ده 
۳و نی��م میلی��ون تومان اس��ت و کمت��ر از آن، مبلغی بابت 

دستمزد و حقوق ماهانه پرداخت نمی کنیم.

مدیرعامل ش��رکت خدمات اکتش��افی کش��ور اظهار کرد: 
از س��ال ۸۰ در معدن س��اری گونی اقدام به ایجاد چاه های 
نمونه گیری کردیم و س��ازمان محیط زیست استان کردستان 

از این چاه ها نمونه گیری کرده است.
این در حالی اس��ت که معدن طلای س��اری گونی از سال 
۹۵ فعالیت��ش را آغاز کرده و اس��تخراج ط��لا در آن صورت 
می گرفت��ه، با این حال از س��ال ۸۰ تاکنون نمونه گیری ها از 

سوی این سازمان انجام می شوند. 
در صورتی که نش��ت س��یانور اتفاق افتاده بود، س��ازمان 
محیط زیست حتما این موضوع را اعلام می کرد، اما این مهم 

اتفاق نیفتاده است.
نش��ت  ک��ه  هس��تند  مدع��ی  ع��ده ای  داد:  ادام��ه  وی 
س��یانور داش��تیم. بهتر اس��ت این افراد مطالب خ��ود را از 

 کانال ه��ای مص��رح در قان��ون پیگیری و از ش��ایعه پراکنی 
پرهیز کنند.

نائب رئی��س کمیته طلای خانه معدن ایران خاطرنش��ان 
ک��رد: طبق قوانین جمهوری اس��لامی ایران، مالکیت معادن 
منتقل نمی شوند و شرکت خدمات اکتشافی کشور، مستأجر 
دولت در معدن س��اری گونی است و بابت اجاره بهای آن به 

دولت مبلغی پرداخت می کنیم. 
ع��ده ای ابراز نارضایتی می کنند که چرا بخش��ی از درآمد 
حاصل��ه از فعالی��ت ای��ن معدن برای اس��تان کردس��تان و 
روس��تا های اطراف معدن هزینه نمی شود. باید گفت که باید 
دول��ت این بودجه را به این بخ��ش اختصاص دهد چرا که ما 
هزین��ه مربوطه را به دولت پرداختیم و حق دخالتی در نحوه 
هزینه کرد آن نداریم. وی یادآور ش��د: البته شرکت خدمات 

اکتشافی کشور در بازه های مختلف هزینه هایی برای تجهیز 
روس��تا های اطراف معدن س��اری گونی پرداخت کرده و در 
این زمینه اقداماتی از قبیل ساخت مدرسه و تجهیز مدارس 
این روستا ها کردیم و مس��اجد را تجهیز کردیم. حتی ۷۰۰ 
میلیون تومان در سال ۹۸ بابت تصفیه آب آشامیدنی منطقه 
پرداخت کردیم؛ ناگفته نماند که این روند س��ال جاری و در 
سال های آینده نیز ادامه دار خواهد بود. با این اوصاف درست 
نیس��ت که گفته ش��ود ما محیط زیس��ت منطقه را تخریب 

می کنیم و هزینه ای برای آبادانی آن پرداخت نمی کنیم.
فاضل��ی ابراز کرد: ۱۰۰ درصد س��هام این معدن متعلق به 
ش��رکت خدمات اکتش��افی کشور بوده اس��ت و در سال ۷۴ 
واگ��ذاری آن ب��ه صورت مزایده ای انجام ش��ده اس��ت. این 
مع��دن از س��ال ۱۳۵۰ به عن��وان معدن متروکه ش��ناخته 
می ش��د و کاربردی نداشت و به این نتیجه رسیده بودند که 
ارزش��ی ندارد. تا اینکه در دهه ۷۰ دوب��اره فعالیت معدن با 
اکتش��اف و اس��تخراج آنتیموان آغاز می شود و چندین سال 
 بعد مش��خص ش��د که این ظرفی��ت را دارد ک��ه از آن طلا

 استخراج شود.
نائ��ب رئیس کمیته طلای خان��ه معدن ایران تصریح کرد: 
در ای��ن معدن از آب زیرزمینی هم اس��تفاده نمی کنیم تا به 
محیط زیست آسیب نرسانیم. ساری گونی، از معدود معادنی 
است که در ایران برای آن ۳۰ کیلومتر خط لوله آب کشیده 
ش��ده و از تصفیه خانه فاضلاب ش��هر قروه به آن آب منتقل 
می کنی��م ت��ا به مصرف صنعت��ی و آبیاری و... برس��د. حتی 
نی��روگاه گازی در این معدن ایج��اد کردیم تا انرژی کمتری 

مصرف کنیم.
وی گف��ت: ب��رای ای��ن معدن از س��ال ۸۰ ت��ا ۸۲ حدود 
۲۵میلیون دلار س��رمایه گذاری اکتش��افی انجام ش��ده تا به 

معدن طلای ساری گونی تبدیل شده است.

تکذیب نشت سیانور از معدن طلای ساری گونی 

نیازمعادنبههوشمندسازی
 »روزگار معدن« در گفت وگو با رئیس سازمان نظام مهندسی معدن ایران بررسی کرد:

استفاده از روش های 
سنتی در ایمنی معادن

هرچند ایمنی موضوع مهمی است اما تجربه ما 
در این سال ها نشان می دهد در این زمینه سنتی 
عم��ل کرده ایم و درحال حاض��ر مرحله گذر را با 
بهره گیری از روش های مکانیزه سپری می کنیم. 
البته نگرش م��ا برای حف��ظ و ارتقای ایمنی 
مثب��ت بوده، اما حوادثی که در کش��ور رخ داده، 
نش��ان می دهد هن��وز از روش های س��نتی بهره 

گرفته می شود. 
هرچند در قوانین به بحث ایمنی و بهداش��ت 
در معادن توجه ویژه ای ش��ده، اما در عمل موفق 
نبوده ایم. به طور مثال براس��اس قانون معادن اگر 
بیش از ۲۵ نفر در معدن مشغول فعالیت باشند 
باید از مس��ئول ایمنی و بهداشت بهره ببریم اما 
متاسفانه آنطور که شایسته است پیش نمی رویم 
و بهره ب��ردار ب��ه این مهم توجه چندانی نش��ان 

نمی دهد.
 با بررس��ی حوادثی که در مع��ادن زیرزمینی 
پیش  آمده، متوجه می ش��ویم ما چندان که باید 
ایمنی را رعایت نمی کنیم؛ به طور مثال می توان 
به معادن زغال س��نگ کشور اش��اره کرد. در این 
مع��ادن به تدریج از روش های مکانیزه اس��تفاده 
 می ش��ود ک��ه در آن انس��ان دخی��ل نیس��ت تا 
خطراتی مثل ریزش، گازگرفتگی و... را به حداقل 

ممکن برسانند.
 م��ا تا رس��یدن به اس��تانداردها فاصله زیادی 
داری��م. وقتی ب��ه اس��تانداردهای جهان��ی نگاه 
می کنی��م، متوجه می ش��ویم که بای��د اقدامات 

زیادی را انجام دهیم. 
در عل��ل آن باید گف��ت ما در بخ��ش ایمنی 
معادن نس��بت به دیگر کش��ورها هزینه چندانی 
نمی کنی��م. ازآنجایی ک��ه معادن آنط��ور که باید 
پویا و فعال نیس��تند، هزینه ک��ردن در برخی از 

بخش ها ازجمله ایمنی هم به صرفه نمی شود.
 معدنی که ارزش اف��زوده بالایی دارد می تواند 
هزینه بالایی را هم در حوزه ایمنی داش��ته باشد 
ام��ا وقتی معدنی ارزش اف��زوده چندانی ندارد، با 
مش��کلاتی ازجمل��ه کمبود منابع مال��ی روبه رو 
می ش��ود. در مجموع شایس��ته اس��ت که برای 
ارتقای ایمنی از روش های مکانیزه ای که در دنیا 
استفاده می شود، بهره ببریم که در آن استخراج 
با ماش��ین و تجهی��زات انجام می ش��ود و دیگر 

نیروی انسانی دخالت مستقیم ندارد.

استعفای مدیرعامل 
 هلدینگ توسعه 
معادن و فلزات

عزیزال��ه عصاری، مدیرعام��ل »ومعادن« نامه 
اس��تعفای خ��ود را به هیأت مدیره این ش��رکت 

تقدیم کرد.
به گزارش روابط عمومی سرمایه گذاری توسعه 
معادن و فلزات، متن اس��تعفای عصاری به شرح 

زیر است: 
باسلام و احترام

شرکت س��رمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
در س��ال های اخیر روند بس��یار خوب و مطلوبی 
را س��پری کرده و خوشبختانه به توفیقات بسیار 
ارزن��ده ای چه درزمین��ه تولید و توس��عه و چه 
در کس��ب اعتماد س��هامداران و ارتق��اء جایگاه 
خود در بازار س��رمایه به دس��ت آورده اس��ت و 
درحال حاضر بستر بس��یار مناسبی است که در 
این ش��رایط این مکان را به ف��رد دیگری واگذار 
 کنم تا این روند مطلوب پیشرفت به نحو احسن

 ادامه پیدا کند. 
ضمن تش��کر از لط��ف و محبت ش��ما هیات 
مدیره محترم بدینوسیله استعفای خود را تقدیم 
م��ی دارد، از خداوند بزرگ ب��رای مدیران و همه 
همکاران خوبم در این شرکت که همیشه همراه 
م��ن بودند آرزوی س��لامتی و توفی��ق روزافزون 

دارم.
عزیزالهعصاری

کوروششعبانی
رئیسکمیتهاکتشافخانهمعدنایران

مدیرعام��ل ش��رکت س��رمایه گذاری ص��در تامی��ن در 
تاکی��د  خام فروش��ی،  از  جلوگی��ری  ض����رورت  م��ورد 
کرد: س��هام عم��ده ش����رکت ذوب آه��ن اصفهان برای 
ش��رکت تامین اجتماعی اس��ت ک��ه با بازس��ازی کوره ها، 
ظرفی��ت تولی��د آن را ب��ه ۴ میلی��ون تن رس��انده ایم که 
 برای ای��ن مقدار تولید ب��ه ۱۰ میلیون تن س����نگ آهن

 نیاز اس��ت.
به گزارش معدن نیوز، غلامرضا س����لیمانی افزود: لازم 

به ذکر اس��ت که طرح توس��عه و س��رمایه گذاری در همه 
کارخانج��ات ما وجود دارد ت��ا بتوانند به منظور جلوگیری 
از خام فروش��ی، محصولات پایین دس��تی تولید کنند. به 
همین منظور این ش��رکت ها س��هم عمده ای از محصولات 
مواد خام صنایع بالادس��تی را می گیرند و به ارزش افزوده 

تبدیل می کنند.
وی گف��ت: درحال حاض��ر نزدیک به ۲ س��ال اس��ت که 
ذوب آه��ن از حالت زیانده خارج ش��ده و س��هام آن دارای 

ارزندگی ش��ده اس��ت. س��لیمانی افزود: روش ه��ای مورد 
اس��تفاده در فولادس��ازی ازجمله کوره بلند )اس��تفاده از 
زغال س��نگ( و یا روش احیای مس��تقیم و قوس الکتریکی 
)اس��تفاده از برق( اس��ت که این ش��رکت از ک��وره بلند و 
زغال س��نگ بهره می گیرد؛ بنابرای��ن از گاز یارانه ای دولت 
ب��ا قیمت ۸۰۰ و ۹۰۰ به ازای هر کیلو را در این ش��رکت 

استفاده نمی کنیم. 
به معنای دیگر ما در ذوب آهن در هر کیلو ۸۰۰ تا ۹۰۰ 

توم��ان هزینه یاران��ه دولت در گاز را نداری��م و اگر دولت 
هدفمندی یارانه گاز را در این صنعت اجرا کند، آسیبی به 

این بخش وارد نخواهد شد.
وی ب��ا اش��اره ب��ه صحبت ه��ای وزی��ر صم��ت درباره 
خصوصی س��ازی معادن نی��ز، گفت: به عنوان کارش��ناس 
معتقدیم که دولت هرچه زودتر اقدام به خصوصی س��ازی 
کن��د بهتر اس��ت، اما این خصوصی س��ازی بای��د به روش 

درست انجام شود.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدر تامین: 
خصوصی سازی معادن هر چه سریع تر عملیاتی شود

 منیرحضوری: 
س��ازمان نظام  مهندس��ی معدن ایران ازجمله 
نهادهای��ی اس��ت ک��ه در زمین��ه نظ��ارت ب��ر 
فعالیت های معدنی و تدوی��ن قوانین و مقررات 
به فع��الان معدنی خدمت رس��انی می کند. این 
س��ازمان ازس��وی دیگر با وزارت صنعت، معدن 

و تجارت به صورت یکپارچه همکاری می کند.
 اعضای سازمان نظام  مهندسی در استان های 
مختلف براساس صلاحیت و توانمندی هایی که 
دارند رتبه بندی می ش��وند و ه��ر کدام به انجام 
وظایف خود می پردازند که این امور از طراحی و 
اج��را تا نظارت را دربرمی گیرد. روزنامه »روزگار 
مع��دن« در پی دی��دار وزیر صنع��ت، معدن و 
تجارت با تقی نبئی، رئیس جدید س��ازمان نظام 

 مهندسی با او گفت وگو کرده است.
 نبئ��ی در اواخ��ر فروردی��ن ۱۳۹۹ ب��ا حکم 
رئیس جمه��وری ب��رای مدت ۳ س��ال به عنوان 
رئیس ش��ورای مرکزی و رئیس س��ازمان نظام 
مهندس��ی معدن منصوب ش��ده اس��ت. در این 
گفت وگو رئیس س��ازمان نظام  مهندسی معدن 
ای��ران به تش��ریح اهمی��ت الکترونیکی کردن و 
هوشمندس��ازی تمامی امور سازمان، برنامه های 
س��ال جاری این س��ازمان برای جه��ش تولید و 

اهمیت نقش ناظر پرداخته که می خوانید.
س�ازماننظاممهندس�یمع�دنبرای�

هوشمندس�ازیدرفرآینده�ایمختل�ف
معدنچقدردغدغهدارد؟

س��ازمان نظام  مهندس��ی در موض��وع صدور 
گواه��ی فنی-مال��ی و فرآیندهایی ک��ه منجربه 
صدور مجوزهای معدنی می ش��ود، نقش پررنگی 
دارد و بسیار دغدغه مند است. باتوجه به اهمیت 
ارائه خدمات فنی-مهندس��ی ب��ه بخش معدن 
مدت ها اس��ت نیاز به هوشمندس��ازی احساس 
ش��ده است. از سال گذش��ته مقدمات این امر را 
فراه��م کرده ایم که به طور مثال می توان به امور 
مربوط به ارائه خدمات به اعضا مثل صدور کارت 

عضویت و صدور پروانه اشتغال اشاره کرد. 
در س��ال جدی��د نی��ز وزیر صنع��ت، معدن و 
تج��ارت در نخس��تین بازدیدی که از س��ازمان 
نظام  مهندسی داشت بر موضوع هوشمندسازی 
تاکید کرد. به این ترتیب س��ازمان نظام  مهندسی 
بای��د از حداکث��ر ت��وان و ظرفیت ه��ای موجود 

اس��تفاده کند تا در امور مربوط به صدور مجوز 
س��ریع تر پیش برود و با ایجاد شفافیت ها بتواند 
خدمات بیش��تری ارائه دهد. بس��یاری از نهادها 
ارباب رج��وع خود را ب��ه مراجعه حضوری عادت 
داده اند که با ش��یوع ویروس کرونا دچار مشکل 
شدند. در س��ازمان نظام  مهندسی به این دلیل 
که بخش��ی از فرآیندها الکترونیکی شده بود، با 
شیوع ویروس مشکلات کمتر بود. امروز سازمان 
نظام  مهندس��ی به دنبال این مهم اس��ت که در 
ش��رایط عادی و پس از کرونا هم بتواند مراجعه 
ارباب رجوع به سازمان نظام  مهندسی و سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان ها و وزارتخانه را 
به حداقل برساند. این مهم علاوه بر صرفه جویی 
در وق��ت و هزینه به ش��فافیت امور س��تادی و 

حاکمیتی نیز کمک می کند.
سازماننظاممهندسیبرایرسیدنبه�

جهشتولیدچهموانعیرابایدرفعکند؟
یکی از مش��کلات ما کندی صدور مجوزهای 

معدنی است؛ بنابراین باید در تسریع و شفافیت 
هرچ��ه بیش��تر آن تلاش کنیم. ما در س��ازمان 
تلاش می کنیم س��اختارهای خود را متناس��ب 
با س��اختارهای هوشمند وزارت صنعت، معدن و 
تجارت ارتقا دهیم و به این دلیل که ارباب رجوع 
مش��ترک داریم بتوانیم برنامه ه��ای یکپارچه ای 

داشته باشیم.
 خوشبختانه درحال حاضر داریوش اسماعیلی، 
مع��اون معدنی وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت 
با س��ازمان نظ��ام  مهندس��ی هم��کاری خوبی 
دارد و ای��ن باع��ث می ش��ود روند کار س��رعت 
گیرد. همان طور که مش��خص اس��ت در صورت 
هماهنگی بهتر می توانیم با صرف هزینه و وقت 

کمتر امور بیشتری را پیش ببریم.
س�الجاریب�رچ�هم�واردیتمرک�ز�

کردهاید؟
در بح��ث نظ��ارت ب��ر مع��ادن دس��ت ب��ه 
هوشمندسازی زده ایم. سال جاری بیش از ۳هزار 

معدن فع��ال در کش��ور تحت نظ��ارت اعضای 
س��ازمان نظام  مهندس��ی قرار گرفته اند. برنامه 
داریم گزارش های آن را روی س��امانه بارگذاری 
کنی��م ت��ا س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 

استان ها اطلاعات مربوطه را دریافت کند.
 س��ال جاری تاکی��د وزی��ر صنع��ت، معدن و 
تجارت ب��ر این بود که رون��د کار نباید طولانی 
ش��ود و حتی باید در نیمه نخس��ت سال جهش 

تولید را احساس کنیم.
 به این ترتیب فرآیند هوشمندس��ازی سازمان 
نظام مهندس��ی منطب��ق با تمام��ی فرآیندهای 
وزارتخانه اس��ت تا بتوانی��م یکپارچگی را حفظ 

کنیم. 
در ح��وزه صنای��ع معدن��ی نی��ز قرار اس��ت 
پایش های��ی را انج��ام دهی��م تا توس��عه صنایع 
معدن��ی به نحوی باش��د که ب��ه تولید در بخش 
معدن کم��ک کند و در س��ال جدید به جهش 

تولید دست پیدا کنیم.

 موض��وع دیگ��ری ک��ه س��ال جاری ب��ر آن 
تمرک��ز داری��م، تعریف ناظ��ر فنی اس��ت. این 
مس��ئولیت در گذشته وجود نداشته و وزارتخانه 
گزارش های نظارتی را از مس��ئول فنی دریافت 
می ک��رد. ما امروز ناظر فن��ی را تعریف کرده ایم 
تا مس��ئولیت های نظارتی مس��ئول فنی را به او 
انتقال دهیم. ناظر فنی گزارش های خود را وارد 
س��امانه می کن��د و از این طری��ق وزارتخانه هر 

لحظه می تواند اطلاعات لازم را اخذ کند.
چ�هخلائ�یوجودداش�تکهب�هفکر�

ایجادبخشناظرفنیافتادید؟
پروژه ه��ای معدنی مراحل مختلف��ی ازجمله 
طراح��ی، اج��را و نظارت دارن��د. بخش طراحی 
و اجرا س��ال ها اس��ت که ازس��وی اعضای نظام 
 مهندس��ی و بخش نظارتی توسط اعضای وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت پیگیری می ش��ود. در 
ای��ن روند باتوج��ه به پراکندگ��ی و تعداد بالای 
معادن، کارشناس��ان س��ازمان صنعت، معدن و 
تج��ارت اس��تان ها به طور کام��ل توانایی بازدید 
نظارت��ی را نداش��تند. در واقع تع��داد نیروهایی 
که در اس��تان ها بودند با تعداد معادن همخوانی 
نداش��ت و این مس��ئله بر کیفیت نظ��ارت تاثیر 
منفی می گذاش��ت. به طور مث��ال معدنی بود که 
تنها ۲ بار در طول س��ال از آن بازدید ش��ده بود 

که به هیچ وجه کافی نیست.
ضم��ن اینکه بخش��ی از نظارت هم از س��وی 
مس��ئول فنی انجام می ش��د و به خاط��ر اینکه 
مس��ئول فنی با بهره ب��ردار ارتب��اط مالی دارد، 
ممکن است گزارش ها از این مسئله تاثیر بگیرد 
و باعث کاهش کیفیت نظارت شود. به این ترتیب 
مطرح ش��د اعضایی از س��ازمان نظام  مهندسی 

به عنوان ناظر فنی انتخاب شوند.
 در این حالت می توانیم امیدوار باشیم حداقل 
هفته ای ی��ک  بار از معدن و م��وارد مختلف آن 
مثل میزان بهره برداری، ایمنی و بهداشت بازدید 
 شود. ما مقام ناظر فنی را تعریف کردیم تا بدون 
ارتباط مالی با بهره بردار بتواند به شکل مستقل 
گزارش خود را تنظیم کند. این روند در کارگروه 
وزارتخان��ه مطرح ش��ده و در حال نهایی ش��دن 
است و به زودی به استان ها ابلاغ می شود. تلاش 
ما این اس��ت که بتوانیم در اوایل نیمه دوم سال 

جاری مقام ناظر فنی را جا بیندازیم.
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پیشرفت ۴۷ درصدی 
درناحیه فولادسازی و 

ریخته گری مداوم
کارشللناس اجرای پروژه های اعللام و اطفای 
حریق و محیط زیست فولاد مبارکه اصفهان گفت: 
عملیات احداث و تجهیز سللالن سنللللدباست 
مللداوم  ریخته گللری  و  فولادسللللازی  ناحیلله 
فللولاد مبارکلله اصفهللان بللا هللدف بهبللللود 
فرآینللد کار و در زمینه اهداف زیسللت محیطی 
 شللرکت و با ۴۷ درصللد پیشللرفت، به خوبللی 

در حال انجللام است. 
به گزارش فولاد مبارکه اصفهان، مقداد فرقانی 
اظهار کرد: احداث این سالن به همراه تجهیزات 
مربوطه از سللوی مدیریللت اجللرای پروژه های 
جنبی و پشتیبانی، واحد اجرای پروژه های اعام 
و اطفای حریق، محیط زیسللت و به درخواسللت 
تعمیرگاه ریخته گری مداوم به عنوان بهره بردار و 
با همکاری مهندسی کارخانه در دستور کار قرار 
گرفت. برای اجرای این پروژه شللرکت بهسازان 
خاورمیانلله به عنللوان پیمانکار، شللرکت فنی و 
مهندسللی فولاد مبارکه به عنوان دستگاه نظارت 
و شللرکت فراتحقیق سللپاهان به عنوان مشللاور 
طرح از اردیبهشللت  ۹۸ مشغول فعالیت شدند و 
پیش بینی می شود با توجه به شرایط موجود این 

پروژه در آذر ۹۹به بهره برداری برسد.
فرقانللی با بیان این که تا پیللش از احداث این 
سللالن، عملیللات سللند باسللت و رنگ آمیزی 
تجهیللزات خطللوط ریخته گری مللداوم ازجمله 
سگمنت ها و قالب های ریخته گری در فضای باز 
انجام می شد و مشللکات خاص خود را داشت، 
گفت: سالن یادشده در ادامه سوله جدید کارگاه 
تعمیرات ریخته گری و در فضایی به طول ۳۶متر 

)2دهانه سوله( در حال احداث است.
وی خاطرنشللان کللرد: در ادامه اجللرای این 
پللروژه، تجهیزاتللی همچون غبارگیر، اگزاسللت 
فن، جرثقیل پنج تنی، درب های رول آپ، سقف 
متحرک و امتداد ریل مسللیر کارکرد جرثقیل به 

این کارگاه افزوده خواهد شد.
مسللئول اجرای ایللن پللروژه در خاتمه ضمن 
قدردانللی از زحمات مدیریت اجللرای واحدهای 
تعمیللرگاه  پشللتیبانی،  و  جنبللی  پروژه هللای 
ریخته گری، محیط زیسللت، مهندسی کارخانه و 
نظارت فنی و مهندسللی اظهللار امیدواری کرد: 
با اجرای این پروژه گام مؤثری در مسللیر بهبود 

محیط کار و محیط زیست برداشته شود.

رکورد تولید روزانه 
شمش فولادی در چادرملو 

شکسته شد

بللا همت و تللاش تمامللی پرسللنل خطوط 
بهره بللرداری، نخسللتین رکورد تولید در سللال 
۱۳۹۹ بللا تولید ۳۸۸۷ تن شللمش فولادی در 
یللک روز در کارخانجات فولاد و احیای چادرملو 

ثبت شد.
 به گللزارش معدن نیللوز، در بیسللتمین روز 
اردیبهشللت جاری با تاش و پشللتکار پرسللنل 
سللخت کوش فنی و سللتادی فللولاد چادرملو، 
رکورد تولید شللمش با ریخته گللری 2۳ ذوب و 
تولید ۳۸۸۷ تن شللمش صادراتللی در یک روز 

ثبت شد.
 برای نخسللتین بار پس از راه اندازی این واحد 
فولاد، جمع ذوبهای ریخته گری شمش در یک 

روز از مرز 2۳ ذوب عبور کرد.
کسللب این موفقیت را که بی تردید در سللایه 
الطللاف خداوند متعللال و همدلی و ممارسللت 
مدیللران، کارکنللان و کارگران پللر تاش فنی و 
سللتادی در خانواده بزرگ چادرملو تحقق یافته 
است، به همگان تبریک عرض نموده و امید است 
ایللن افتخارات به ویژه در سللالی که بنام جهش 
تولید نامگذاری شللده است همچنان تداوم پیدا 

کند.
گفتنللی اسللت کارخانلله فللولاد چادرملو که 
دراواخر سال ۱۳۹۶ راه اندازی شده است سالانه 
بالغ بر ۱ میلیون و ۳۰۰ هزارتن شمش فولادی 

با بالاترین استاندارد های جهانی تولید می کند.

رئیس اداره بندر و دریانوردی دیلم گفت: برای نخستین بار 
از بندر دیلم سیمان به کشور کویت صادر می شود.

به گزارش باشگاه خبرنگاران، عبدالله رئیسی اظهار کرد: با 
ظرفیت  سنجی انجام شده، این بندر برای نخستین بار مهیای 

صادرات سیمان به کشور کویت شده است.
وی افزود: در پی درخواسللت مسللئولان شللرکت سیمان 
بهبهان که با ظرفیت تولید روزانه 2 هزار و ۵۰۰ تن سیمان 

متقاضی صادرات این محصول به کشللور کویت با استفاده از 
ظرفیت بندر دیلم بودند، نشستی بین طرف ها برگزار شد.

رئیسللی ادامه داد: در این جلسلله مسللئولان این شرکت 
تقاضای خود را مبنی بر صادرات ماهانه 2۰ هزار تن سللیمان 
بلله کویت از بندر دیلللم اعام کردند که بللا توجه به فراهم 
بودن زیرساخت های لازم در این بندر، می توان با استفاده از 

شناور های 2 هزار تنی این کار را انجام داد. 

همچنین برای ارائه خدمت هر چه بیشتر و بهتر بررسی ها 
برای به کارگیری شناور های با ظرفیت بالاتر نیز در دستورکار 
قرار دادیم. رئیس اداره بندر و دریانوردی دیلم بیان کرد: در 
سللالی که به عنوان سال جهش تولید نامگذاری شده بخش 
مهمی از این رسالت در حوزه صادرات است که در این زمینه 
اداره بنللدر دیلم از تمام ظرفیت خللود برای خدمت دهی به 

تولیدکنندگان استفاده خواهد کرد.

عضللو هیات مدیللره انجمن صنفللی کارفرمایان صنعت سللیمان 
کشللور خواستار آزادسازی قیمت سیمان شللد و گفت: برای اینکه 
کارخانجات سیمان بتوانند به حیات خود ادامه دهند، قیمت سیمان 
بایللد افزایش یابد. شللهریار گراوندی در گفت وگو با ایسللنا، با بیان 
اینکه در سللال های گذشللته وضعیت تقاضا در بازار برای سللیمان 
بیشتر از عرضه آن بود، افزود: آن ایام حتی گاهی مجبور به واردات 
سللیمان می شدیم و دولت در آن شللرایط به دلیل کنترل قیمت و 
جلوگیری از ایجاد بازار سللیاه که گاهی قیمت سللیمان را به 2برابر 

قیمت کارخانه می رساند، نسبت به نرخ گذاری سیمان اقدام کرد.
 وی با اشاره به رشد ظرفیت صنعت سیمان کشور از ۳۶ میلیون 
تللن در سللال بلله ۹۰ میلیون تن در ۱۵ سللال اخیللر، اظهار کرد: 
درحال حاضر دیگر مشللکلی برای عرضه وجود ندارد و حتی با مازاد 

تولید سیمان نیز روبه رو هستیم.
 مدیرعامل صنایع سیمان سامان کرمانشاه میزان مصرف سیمان 
کشور در سال ۱۳۹۸ را زیر ۵۰ میلیون تن اعام کرد که باعث شد 
۴۰ میلیون تن مازاد تولید داشللته باشللیم و یادآور شد: پیش بینی 
می شود در امسال نیز شرایط به همین شکل باشد.گراوندی معتقد 
است، در چنین شرایطی دیگر نیاز به قیمت گذاری دستوری نیست 
و باید آزادسللازی قیمت سیمان براساس وضعیت عرضه و تقاضا در 

بازار شکل بگیرد.
وی با بیان اینکه به دلیل مازاد تولیدی که داریم صنایع سللیمان 
مجبورند گاهی با ۷۰ درصد ظرفیت کار کنند، خاطرنشان کرد: این 

امر هزینه تمام شده تولید سیمان را بالا برده است.

 عضو هیات مدیره انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان کشور 
ادامه داد: در کنار بالا بودن قیمت تمام شده تولید، با افزایش حدود 

۱۰۰ درصدی هزینه های تولید در 2.۵ سال اخیر روبه رو بوده ایم. 
گراوندی افزایش قیمت آجر نسللوز برای پوشش داخل کوره ها از 
کیلویللی ۴۵۰۰ تومان به ۱۸ هللزار تومان، افزایش قیمت هر پاکت 
سیمان از ۵۰۰ تومان به ۱۶۵۰ تومان، افزایش ۳۰۰ درصدی قیمت 
انواع روغن و گریس، افزایللش ۱۵۰ درصدی هزینه حمل ونقل هم 
برای مواد اولیه و هم برای تحویل سللیمان و افزایش دسللتمزد و... 
را نمونه هایی از بالا رفتن هزینه های صنعت سللیمان در 2.۵ سللال 

اخیر دانست.
وی تاکیللد کللرد: در کنار افزایللش هزینه هایی که داشللته ایم، 
قیمت گللذاری دولتی باعث شللده هیچوقت در ۱۰ سللال گذشللته 
اجازه واقعی شللدن قیمت سللیمان داده نشللود. این فعال صنعت 
سیمان با بیان اینکه یک بهانه دولت قرار گرفتن انرژی یارانه دار در 
اختیار صنعت سللیمان است، افزود: انرژی فقط 2۰ تا 2۵ درصد از 

هزینه های تولید را به خود اختصاص می دهد.
 گراونللدی با بیان اینکه نگرانللی دیگر دولت که مانع از بالا رفتن 
قیمللت سللیمان می شللود تاثیللر آن در قیمت تمام شللده صنعت 
ساختمان است، گفت: این در حالی است که سهم سیمان از قیمت 

تمام شده هر مترمربع ساختمان فقط یک درصد است. 
وی معتقد اسللت، برای اینکه صنایع سیمان بتواند به حیات خود 
ادامه دهند هم باید آزادسازی قیمت سیمان انجام شود و هم قیمت 

سیمان کارخانجات به حدود 2 برابر میزان کنونی برسد. 

معاون منابع انسللانی شللرکت فولاد هرمزگان در 
بازدیللد از واحدهای تولیدی این شللرکت و در جمع 
کارکنللان خط تولید با اشللاره به نقللش مهم نیروی 
انسللانی در بهره وری سللازمان گفت: نیروی انسانی 
مهم ترین سللرمایه شرکت ها به شمار می رود و توجه 
به نیروی انسللانی و نیازهای آن از اولویت های فولاد 

هرمزگان است.
بلله گللزارش روابللط عمومی فللولاد هرمللزگان، 
کیکاووس ندایی با اشللاره به شیوع ویروس کورونا در 
کشللور گفت: شللیوع این بیماری یک اتفاق منحصر 
به فرد بود که سللازمان ها را غافلگیر کرد و مشکات 

زیادی به همراه داشت. 
معاون منابع انسانی شرکت فولاد هرمزگان افزود: 
سامتی کارکنان و جلوگیری از مبتا شدن همکاران 
و خانواده های محترمشللان از این بیماری در دستور 
کار این شرکت قرار گرفت و از ابتدای شیوع بیماری 
در شرکت فولاد هرمزگان با برگزاری جلسات کمیته 
پیشللگیری از کرونا به صورت هفتگی تصمیماتی را 

اتخاذ کرده و با موافقت مدیرعامل انجام داده ایم.
وی خاطر نشللان کرد: با وجود مشکات فراوان، با 
همللکاری و تاش واحد خرید موفق بلله تهیه اقام 
بهداشللتی مورد نیاز همللکاران شللدیم و در اختیار 

همکاران واحدها قرار دادیم.

معللاون منابع انسللانی فللولاد هرمزگان بللا تاکید 
بر حفللظ روحیه کارکنللان و خانواده های آنها گفت: 
کارکنان سللتادی شرکت بیش از یک ماه در قرنطینه 
 A خانگی به سللر بردند و و هم اکنون نیز به 2 گروه
و Bتقسللیم شللده و به صورت یللک روز در میان در 

شرکت حضور دارند. 
وی تاکیللد کرد: فللولاد هرمزگان در این شللرایط 
حقللوق و مزایای کلیه پرسللنل را به صللورت کامل 
پرداخت کللرده و خواهللد کرد. همچنیللن روزهای 
قرنطینه و مرخصی اجباری را از مرخصی استحقاقی 

پرسنل کسر نخواهیم کرد.
ندایللی با اشللاره بلله اثللر اشللتغالزایی در کاهش 
تنش های اجتماعی در جامعه گفت: صیانت از نیروی 
کار از بسیاری تنش های اجتماعی جلوگیری خواهد 

کرد و این اولویت فولاد هرمزگان است.
وی با اشاره به تعداد افرادی که مستقیما در سایت 
فولاد هرمزگان مشغول به کار و تاش هستند گفت: 
فولاد هرمزگان سهم بسللزایی در اشتغالزایی استان 
هرمزگان و کشور ایفا می کند ؛ به طوری که قریب به 
۴۰۰۰ نفر در این شرکت به صورت مستقیم فعالیت 
می کننللد و هزاران نفر دیگر به صورت غیر مسللتقیم 
در صنایع بالا و پایین دسللتی صنعللت فولاد با فولاد 

هرمزگان در ارتباط هستند.

صادرات سیمان از بندر دیلم به کویت برای نخستین بار

حمایت از نیروی کار اولویت فولاد هرمزگانلزوم آزاد سازی قیمت سیمان

تولید ۲۷۵ هزار تن شمش آلومینیوم در یک سال
گروهمعدن:

دبیرکل سندیکای صنایع آلومینیوم در ارتباط 
با میزان مصرف پودر آلومینا در کشللور گفت: با 
توجه به راه اندازی سالکو و خط تولید آلومینیوم 
جاجرم نیاز به پودر آلومینا از قبل بیشللتر شده 

است
بلله گزارش گسللترش نیوز، آریللا صادق نیت 
حقیقی با اشللاره به آخرین آمار تولید شللمش 
آلومینیوم در سال ۹۸ گفت: میزان تولید شمش 
آلومینیوم ایرالکو حللدود ۶۰ هزار تن، المهدی 
۴2 هللزار تن، هرمزال ۴۶ هللزار تن و آلومینای 
ایللران حدود ۱۰ هللزار تن بود کلله در مجموع 
2۵۸هزار تن تولید داشللته ایم و اگللر بخواهیم 
بلله این آمار تولید ۱۳ هللزار بیلت و ۴ هزار تن 
آلیاژی ایرالکو را نیز اضافه کنیم مجموعا به رقم 
2۷۵ هزار در سللال گذشللته خواهیم رسید. در 
بخش پودر آلومینا نیز در سللال گذشللته تقریبا 

2۴۰ هزار تن تولید کرده ایم.
وی میزان صادرات شللمش آلومینیوم مدنظر 
قرارداد و گفت: سللال گذشللته تقریبا در حدود 
۵۰ هزار تن به کشورهای ترکیه و هند صادرات 

داشته ایم.
حقیقللی درباره میللزان مصرف پللودر آلومینا 
در کشللور گفت: بللا توجه به راه اندازی سللالکو 
و خللط تولیللد آلومینیوم جاجرم، نیللاز به پودر 
آلومینللا از قبللل بیشللتر شللده ضمللن اینکلله 
قبللل از ورود ایللن 2 کارخانلله به مللدار تولید 
 دو سللوم نیللاز ما بلله پللودر آلومینللا از واردات

 تامین می شد. 
از طرفللی دیگر عیللار بوکسللیت جاجرم نیز 
کاهللش یافته که همیللن امر نیز بللر بالا رفتن 

مصرف بوکسیت اثرگذار خواهد بود.
تامین پودر آلومینا و معدن تاش �

وی در اداملله با توجه بلله ظرفیت معدن تاش 
در بهره برداری از بوکسللیت ایللن منطقه گفت: 
درحال حاضر مشللکات مربوط به محیط زیست 
در بهره برداری از این معدن حل شللده و انتظار 

می رود دولت مشللکات منطقلله ای تاش را نیز 
حللل کند تللا آلومینا جاجللرم بتوانللد از منابع 
شناسللایی شللده این معدن بهره برداری کرده و 

سهم آلومینای کشور را افزایش دهد.
دبیللر سللندیکای آلومینیللوم یکللی دیگر از 
ظرفیت هللای تولیللد پللودر آلومینللا را نفیلین 
سینیت سراب دانست و گفت: این طرح نیز فعا 
در مرحله اکتشاف معدنی باقی مانده و در بخش 

استحصال به مدار تولید نرسیده است.
حقیقی در ارتباط با بهره برداری از بوکسللیت 
کشللور گینه گفت: معدن بوکسللیت این کشور 
یکی از معادنی اسللت که کشللورهای مختلفی 
روی آن سللرمایه  گذاری کرده انللد و ما نیز یکی 

از کشللورهایی هسللتیم که بخش از این معدن 
را اجللاره کرده ایم متاسللفانه در دوره 2۵ سللال 
اول آن هیللچ اقدامللی بللرای سللرمایه گذاری و 
بهره برداری از آن به وسیله کشورمان انجام نشد 
و خوشللبختانه اجاره این معللدن دوباره تمدید 
شده اسللت اما با توجه به اینکه محل قرارگیری 
ایللن معدن به دلیل حمل ونقللل مواد معدنی در 
مکان مناسبی قرار ندارد لازم است تا به منظور 
امکانات حمل ونقل آن سرمایه گذاری لازم انجام 

شود. 
ضمللن اینکلله برنامه هللای مختلفللی ازجمله 
ریل گللذاری و یا تبدیل مواد بلله صورت مایع و 
انتقللال آن از محل تا بندر نیز مورد مطالعه قرار 

گرفتلله اما تاکنللون روی هیچ کللدام از طرح ها 
سرمایه گذاری انجام نشده است.

مش�کل واردات پ�ودر آلومین�ا حل  �
شود

دبیرکل سللندیکای صنایللع آلومینیوم ایران 
به مشللکات ایران در زمینلله تهیه پودر آلومینا 
اشللاره کللرد و گفت: ما بللا توجه بلله تحریم ها 
نمی توانیللم پللودر آلومینللا را بللدون واسللطه 
خریداری کنیم و همین امر سللبب می شللود تا 
هزینه هللا را برای صنایع مللادر افزایش یابد و با 
 توجه بلله اینکه تامین آلومینللا در راس زنجیره 

قرار دارد.
 گران بودن مواد اولیه بر کل صنعت آلومینیوم 

اثرگذار خواهد بود بنابراین باید برای این نقیصه 
 فکللری شللده و مشللکل آن به صورت اساسللی

 حل شود.
وی در تشللریح میزان تولیدات سللالکو گفت: 
ظرفیللت تولید این مجتمللع در ۳ فاز ۳۰۰هزار 
تللن اسللت و پیش بینی می شللود در نیملله دوم 
سللال جاری این شللرکت بتوانللد ۱۰۰ هزار تن 
شللمش آلومینیوم تولیللد کند که ایللن میزان 
هللم احتمالا در بللازار داخلی احسللاس نخواهد 
شللد چراکلله که با توجلله به تعهدات سللالکو و 
سللرمایه گذاری آن براسللاس فاینانس و تامین 
پللودر  آلومینللا اگر نگوییللم کامل بلکلله عمده 

محصولات این شرکت صادر خواهد شد.

میللزان مصللرف ظاهری آهن اسللفنجی پارسللال در دوره 
۱2ماهلله به رقللم 2۶ میلیون و ۹۶۵ هزار تن رسللید که در 

مقایسه با عملکرد سال ۹۷ افزایش ۴درصدی دارد.
به گزارش ایرنا، جداول آماری انجمن تولید کنندگان فولاد 
نشللان می دهد میزان مصرف ظاهری آهن اسفنجی در سال 

۹۷ برابر با 2۵ میلیون و ۸2۶ هزار تن بوده است.
مصرف شمش فولادی �

آمارهای مورد بررسللی گویای آن اسللت که سال گذشته 
مصرف ظاهری شللمش فولادی به رقللم 2۰ میلیون و ۳۳۷ 
هزار تن رسللید و نسللبت به رقم ۱۹ میلیون و 2۰۵ هزار تن 

عملکرد سال ۹۷ افزایش ۶ درصدی را ثبت کرد.
مصرف ظاهری شمش فولادی در ۱۱ ماهه پارسال افزون بر 
۱۸ میلیون و ۵۸۹ هزار تن بود که در مقایسه با ۱۸ میلیون و 

2۴۰ هزار تن مربوط به دوره مشابه سال ۹۷ رشد 2درصدی 
دارد.

مصرف ظاهری شللمش فللولادی در سللال ۹۸ در بخش 
بیلت و بلوم رقم ۱۱ میلیون و ۹۵۶ هزار تن را نشللان داد و 

اسلب هم افزون بر ۸میلیون و ۳۸۱ هزارتن بود که به ترتیب 
نسللبت به مصرف در سال ۹۷ افزایش ۱۶ درصدی و کاهش 

۶درصدی را نشان می دهد.
مصرف تولیدات فولادی بیش از 15.5میلیون  �

تن
داده های انجمن یاد شده، حاکی است سال گذشته مصرف 
ظاهللری تولیللدات فولادی)مقاطع طویل و تخللت( به رقم 
۱۵میلیون و ۵۹۷ هزار تن رسللید و نسللبت به سال ۹۷ که 
۱۵میلیللون و ۶۱2 هزار تن بود، تفاوت معناداری نداشللت. 
سللهم مقاطع طویل فللولادی از مجموع تولیدات در سللال 
۹۸ رقم هفت میلیللون و ۶۶2 هزار تن و مقاطع تخت هفت 
میلیون و ۹۳۵ هزار تن ثبت شللد که در مقایسلله با عملکرد 

سال ۹۷ تفاوت شاخصی نداشت. 

آمار جداول مورد بررسللی گویای آن اسللت که پارسال در 
بخش مقاطع طویل فولادی بیشترین مصرف ظاهری مربوط 
به تیرآهن با رقم ۹۳۸ هزار تن بود و نسبت به سال ۹۷ رشد 

۱۵ درصدی را نشان می دهد.
 عاوه براین مصرف ظاهری ورق پوششدار در بخش مقاطع 
تخللت با یک میلیون و ۷۱۰ هزار تن بالاترین رقم را به خود 
اختصاص داد که در مقایسلله با سللال ۹۷ رشد ۱۱ درصدی 

را ثبت کرد.
جمهللوری اسللامی دومیللن کشللور جهللان در زمینلله 
تولیللد آهن اسللفنجی بعللد از هند اسللت و ۷ طللرح فولاد 
اسللتانی کلله در دولللت یازدهللم و دوازدهللم فعال شللدند، 
 اکنللون با ظرفیللت ۸۰۰ هزار تللن در زمینه آهن اسللفنجی

 تولید دارند. 

مصرف آهن اسفنجی از 26.۹ میلیون تن فراتر رفت
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یادداشت

نایب رئی��س انجمن تولیدکنندگان فولاد و نماینده رس��ته 
ن��ورد در هیات مدیره ای��ن انجمن، درباره بخش��نامه جدید 
وزارت صم��ت که تولیدکنندگان میلگ��رد و تیرآهن را ملزم 
به صادرات تنه��ا ۲۵ درصد از تولیدات آنها کرده، اظهار کرد: 
این بخش��نامه به حدی عجیب بود و از مباحث کارشناس��ی 
و نی��از روز صنعت فولاد فاصله داش��ت ک��ه در ابتدا تعدادی 
از تولیدکنن��دگان فکر کردند در صدور آن اش��تباهی صورت 
گرفته یا اینکه بخشنامه اشتباه تایپی دارد! بهادر احرامیان در 
گفت وگو با چیلان آنلاین درباره بخشنامه جدید معاونت امور 
مع��ادن و صنایع معدنی وزارت صمت و ابلاغ محدودیت های 
جدید برای صادرات فولاد عنوان کرد: اواخر هفته گذشته که 
این بخش��نامه ابلاغ شد، به دلیل محتوای عجیب آن، عده ای 
از تولیدکنندگان گمان کردند که صدور چنین بخش��نامه ای 
امکان ندارد و ممکن است اشتباه تایپی انجام شده باشد، اما 
متأسفانه مشخص شد که این خبر درست است و این دستور 

از طرف وزارت صمت صادر شده است.
تبعیض�بین�نوردکاران��

وی درباره ایرادهای این بخشنامه گفت: نخستین ایراد این 
بخشنامه این است که بین شرکت های نوردی، تبعیض قائل 
شده است. ۳۷ شرکت نوردی، ملزم به عرضه محصولات خود 
در بورس کالا ش��ده اند، اما ۵۰ تا ۵۵ ش��رکت نوردی، پروانه 
بهره برداری ب��رای تولید میلگرد دارند ک��ه اطلاعات آنها در 

س��امانه بهین یاب هم موجود اس��ت. دلیل این برخود دوگانه 
مشخص نیست. این بخشنامه برای تعدادی از تولیدکنندگان 
میلگ��رد و تیرآه��ن، محدودیت ایجاد کرده ام��ا بقیه را آزاد 
گذاش��ته و این تبعیض در بخش��نامه معاونت امور معادن و 

صنایع معدنی وجود دارد.
بخشنامه�وزارت�صمت�قابلیت�اجرایی�ندارد��

احرامی��ان دومین ایراد بخش��نامه جدی��د وزارت صمت را 
این گون��ه تش��ریح کرد: ای��راد دوم این بخش��نامه به ترکیب 
صادرات ش��رکت های نورد و فروش محصولات آنها در داخل 
کش��ور بازمی گردد. ۲۵ درصد شمش مصرفی در شرکت های 
نورد، در قالب محصول از کش��ور صادر می شود، اما این بدان 
معنا نیس��ت که تمام ش��رکت ها، ۲۵ درصد محصول خود را 
ص��ادر می کنن��د.  در فهرس��ت ۳۷ ش��رکتی که بخش��نامه 
وزارت صم��ت آنه��ا را ملزم ب��ه صادرات تنه��ا ۲۵ درصد از 
محصولات شان کرده است، شرکتی وجود دارد که ۹۰ درصد 
از محص��ول خود را صادر می کند و بیش��تر تمرکز خود را بر 
بازارهای صادراتی گذاش��ته و همین طور شرکتی وجود دارد 
که تنها ۱۰ درصد تولیدات خود را صادر می کند و تمرکزش 
بیش��تر بر بازار داخلی بوده اس��ت. وی افزود: نسبت صادرات 
و فروش داخلی ش��رکت های نورد یکس��ان نیس��ت و با هم 
تفاوت های قابل توجهی دارد و نمی توان س��قف خاصی برای 
صادرات این ش��رکت ها درنظر گرفت. در واقع، این بخشنامه 

در بعُد اجرایی ایراد دارد و اصلا قابلیت اجرایی ندارد.
با�انجمن�فولاد�مشورت�نمی�کنند��

احرامیان اظهار کرد: متأس��فانه از طرف وزارت صمت هیچ 
مشورتی با انجمن تولیدکنندگان فولاد  درباره این مصوبه ها 
نمی شود و اگر مش��ورت انجام می شد، تصمیمات پخته تری 
گرفته می ش��د که ت��ا این میزان، ایراد نداش��ت. نایب رئیس 
انجمن تولیدکنندگان فولاد گفت: ما در انجمن فولاد انتظار 
نداری��م که وزارت صمت مطاب��ق گفته های ما عمل کند، اما 
انتظار داریم که حداقل نظرات ما ش��نیده ش��ود و بعد از آن، 
تصمیمات اخذ شود. انجمن فولاد متولی تولیدکنندگان است 
و صدای تولیدکنندگان باید در س��ال جهش تولید ش��نیده 

شود.
خواسته�ما�ثبات�بازار�فولاد�است��

وی درب��اره نگاه تولیدکنندگان ف��ولاد به بازار فولاد گفت: 
تولیدکنن��دگان فولاد کش��ور به دنبال نوس��ان قیمت فولاد 
یا افزایش قیمت ها نیس��تند. س��ود   الته��اب در بازار فولاد به 
جی��ب تولیدکنندگان نم��ی رود و این س��ود در نظام توزیع، 
پخ��ش می ش��ود. مناف��ع تولیدکنن��دگان، همچ��ون منافع 
مصرف کنن��دگان فولاد در ثبات بازار فولاد اس��ت. ش��رایط 
ایده آل تولیدکنندگان، همچون مصرف کنندگان، این اس��ت 
که قیمت محصولات و قیمت نهاده های تولید، ثبات داش��ته 

باشد.

این�بخشنامه�برای�ارزآوری�صنعت�فولاد�مضر���
است

نماینده رس��ته ن��ورد در هیات مدیره انجم��ن فولاد گفت: 
بخش��نامه جدید وزارت صمت قطعا بر صادرات فولاد ایران و 
ارزی آوری صنعت فولاد در سال ۹۹ تأثیر منفی دارد و باعث 
کاهش صادرات در س��ال »جهش تولید« می شود. در شرایط 
جاری، باید راه های صادرات باز گذاش��ته شود و این نیاز روز 

صنعت فولاد کشور است.
صنعت�فولاد�نیاز�به�بخش�نامه�های�»اورژانسی«���

ندارد
احرامیان گفت: صنعت فولاد کش��ور در شرایط جاری که 
ثبات در حال بازگش��ت به بازار فولاد است به بخشنامه های 
اضطراری نی��از ندارد. حتی در اوج، بح��ران ارزی نیز چنین 
بخش��نامه محدودکننده ای صادر نشد. در شرایط جاری تنها 
راه جه��ش تولید در صنعت فولاد، تس��هیل صادرات اس��ت. 
بخشنامه های اضطراری یا ابطال معاملات در بورس کالا، باعث 
التهاب در بازار فولاد می شود و باید این رویه مداخله حداکثری، 
کنار گذاشته ش��ود. نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد 
در پای��ان اظه��ار ک��رد: بخش��نامه اخی��ر وزارت صمت که 
تولیدکنندگان میلگرد و تیرآهن را ملزم به صادرات تنها ۲۵ 
 درصد اس��ت تولیدات آنها کرده، ایرادهای اساسی دارد و باید

 تصحیح شود.

نایب�رئیس�انجمن�تولیدکنندگان�فولاد:�

بخشنامه�جدید�وزارت�صمت�قابلیت�اجرایی�ندارد

قواعد قیمت گذاری در زنجیره فولاد
»روزگار�معدن«�در�گفت�وگو�با�کارشناسان�بررسی�کرد:

رکود  بازار فولاد رو به پایان

ب��ازار ف��روش محص��ولات ف��ولادی در چن��د ماه 
گذش��ته با رکود همراه بود که آسیب های بسیاری را 
ب��ه تولیدکنن��دگان وارد کرد. بس��یاری از این فعالان 
صنعتی با ظرفیت های بس��یار پایینی تولید می کردند. 
همین موضوع نیز ضررهای قابل توجهی را به آنها وارد 
کرد، تا جایی که برخ��ی واحدها حتی ناچار به توقف 
خط تولید ش��دند، اما خوشبختانه باید تاکید کرد که 
اکنون این رکود رو به پایان است. از یک سو تقاضا برای 
این محصولات در بازارهای داخلی بیش��تر شده است 
و از س��وی دیگر، بازارهای صادراتی در حال گشایش 
هس��تند. کشورهای عراق و افغانستان به عنوان مقاصد 
اصلی صادرات محصولات فولادی ایران )مانند میلگرد، 
پروفیل، مقاطع س��اختمانی و...( در چند سال گذشته 
شناخته شده اند. پس از شیوع ویروس کرونا، تجارت ما 
با این کشورها محدود شد. این محدودیت های تجاری 
با افغانس��تان همچن��ان ادام��ه دارد و در حال حاضر 
امکان صادرات محصولات فولاد ساختمانی به بازار این 
کشور ممکن نیس��ت. بازار فروش فولاد در افغانستان 
به وی��ژه پ��س از همه گی��ری وی��روس کرونا مس��اعد 
نیس��ت. در عین حال، مبادلات تجاری با عراق دوباره 
آغاز ش��ده اس��ت. البته برخی مرزهای جنوبی ایران و 
عراق همچنان بسته اس��ت، با این وجود صادرات این 
محص��ولات از مرز دریایی ادام��ه دارد. عراق هم چند 
هفته ای اس��ت که مقررات سختگیرانه ای را برای ورود 
محصولات فولادی به کشور خود اعمال می کند؛ یعنی 
استانداردهای داخلی این کشور برای ورود محصولات 
فولادی ایران، س��ختگیرانه تر ش��ده اس��ت و کنترل 
کیفی دقیق تری روی این محصولات انجام می ش��ود. 
البته این س��ختگیری اقدام بس��یار درس��تی است. ما 
باید دست به دس��ت هم بدهیم و با تولید محصول با 
کیفیت از برن��د ایرانی حمایت کنیم. با این وجود، در 
پی سختگیری های یاد شده، برخی واحدهای تولیدی 
ف��ولادی کش��ور ناچار به عقب نش��ینی از ب��ازار عراق 
خواهند شد. البته این عقب نش��ینی کوتاه مدت است 
و حتی در آینده می تواند به س��ود صنعت فولاد کشور 
باشد،  چراکه تامین و حفظ کیفیت در تولیدات فولادی 
از اهمی��ت ویژه ای برخوردار اس��ت. تامین کیفیت در 
بلندمدت به حفظ و گسترش بازارهای صادراتی منجر 
می ش��ود. بازار عراق از اهمیت وی��ژه ای برای صنعت 
فولاد کش��ور برخوردار اس��ت، چراکه از یک سو عراق 
یک کش��ور در حال ساخت اس��ت و نیاز قابل توجهی 
به محصولات فولادی دارد و از سوی دیگر، این کشور 
دروازه ورود محصولات فولادی ما به س��وریه است. در 
این ش��رایط انتظار می رود تولیدکنندگان محصولات 
فولادی با توجه به این موضوع، حفظ کیفیت تولیدات 
خود را م��ورد توجه قرار دهند تا این ب��ازار برای بازه 
زمانی طولانی تری در اختیار ما باش��د. گفتنی اس��ت 
کش��ورهای آذربایجان، ترکیه، ارمنستان و گرجستان 
که در همس��ایگی ای��ران قرار دارند نی��ز جزو مقاصد 
صادراتی ما بودند، با این وجود، پس از ش��یوع ویروس 
کرون��ا در ایران این کش��ورها مرزهای خود را به روی 
ایران بس��تند و ص��ادرات محصولات ف��ولادی به این 
کشورها متوقف ش��د. در ادامه کشورهای یادشده نیز 
با مشکل همه گیری این ویروس روبه رو شدند و علاوه 
بر محدودیت ه��ای تجاری، فعالیت ه��ای اقتصادی و 
ساخت وس��از در این کشورها کاهش یافت و درنتیجه 
ممنوعیت ه��ای تجاری تداوم پی��دا کرد. با این وجود، 
خوش��بختانه اکنون مدت کوتاهی اس��ت که صادرات 
ما به کش��ورهای آذربایجان و ارمنس��تان آغاز ش��ده 
اس��ت. ترکیه نیز با محدودیت فعالیت تجاری خود را 
با ایران آغاز کرده اس��ت. در همین حال انتظار داریم 
فعالیت تجاری ما با کش��ورهای افغانستان و پاکستان 
نیز به زودی آغاز ش��ود. همه موارد یادشده زمینه رشد 
تقاض��ا برای محصولات فولادی را فراهم کرده اس��ت. 
با این وجود، تولیدکنن��دگان با چالش در تامین مواد 
اولیه به وی��ژه ورق فولادی روبه رو هس��تند. تا جایی 
ک��ه ظرفیت قابل توجه��ی از این صنای��ع خالی مانده 
است. بدون تردید تداوم این روند می تواند به از دست 
رفتن بازارهای صادراتی ما منجر ش��ود. این مشکلات 
در س��الی که از س��وی رهب��ر معظم انق��لاب جهش 
تولید نام گرفته اس��ت، هی��چ معنایی ندارد و رفع این 
چالش ها از سوی سیاست گذارن وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ضروری اس��ت. در غیر این صورت، بسیاری 
از واحدهای تولیدی ناچار به تعدیل نیروی انس��انی و 

تعطیلی خواهند بود. 

اکبرفرضیمولان
کارشناسبازارفولاد

مدیرعامل شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان گفت: 
دخالت دول��ت در معاملات فولاد باعث به هم خوردن 
نظم بازار ش��ده که این مسئله افزایش شدید قیمت ها 

را در پی خواهد داشت.
به گزارش بورس نیوز، علی امرایی خاطرنش��ان کرد: 
فولاد بازیگر اصلی بس��یاری از زمینه ه��ا در بازار های 
جهان��ی ب��وده و هرگونه تلاطم در بازار فولاد نوس��ان 
ش��دید در س��ایر بازار ها را رقم خواهد زد. شاید هدف 
وزارت صمت مدیریت حوزه ها باشد، اما عملا در زمینه 

مدیریت قیمت  ها، اتفاقی نیفتاده است. وی در تشریح 
وضعیت کنون��ی عنوان کرد: از زمان همه گیر ش��دن 
بیم��اری کرونا، به دلیل ش��وک واردش��ده و تعطیلی 
اجباری، تقاضا ب��رای محصولات فولادی به ناگاه افت 
کرد، اما عرضه همچنان وجود داش��ته و تولیدات قبل 

در بازار موجود بود.
ام��روز کم کم صنای��ع در ح��ال راه ان��دازی دوباره 
اس��ت، ولی هرچند تقاض��ا روند صع��ودی دارد و در 
حال بازگش��ت به روال س��ابق اس��ت، ام��ا عرضه به 

دلی��ل تعطیل��ی ۲ماه��ه از تقاضا عقب افت��اده و این 
 مس��ئله س��بب می ش��ود قیمت ها در بازار با افزایش 

همراه شود.
وضعی��ت  نابس��امان  ش��رایط  در  اف��زود:  امرای��ی 
تولی��د، ش��اهد تاثی��ر کاه��ش عرض��ه ب��ر قیمت ها 
هس��تیم و ابط��ال معام��لات در ب��ورس و بر هم زدن 
نظ��م ب��ازار، می توان��د پیامد ه��ای ناگ��واری ب��رای 
در پ��ی مصرف کنن��دگان  ب��رای  و   تولیدکنن��دگان 

 داشته باشد.

به هم خوردن نظم بازار فولاد با دخالت دولت

 گروهمعدن: 
چند س��الی اس��ت قیمت گذاری در حلقه ه��ای گوناگون 
زنجی��ره فولاد به دردس��ری بزرگ تبدیل و این مش��کل در 
دوره ه��ا و دولت ه��ای مختلف تداوم داش��ته اس��ت. با این 
وج��ود، در مواردی متولی��ان وزارت صنعت، معدن و تجارت 
می کوش��ند با برگزاری نشست هایی میان تولیدکنندگان در 
حلقه های گوناگون زنجیره تولید این فلز اس��تراتژیک به این 
مش��کلات پایان دهند. حضور تمامی ذی نفعان زنجیره فولاد 
در این جلس��ات در مواردی به رفع برخی چالش ها انجامیده 
اس��ت، اما همچنان مش��کلات ادامه دارد. هفته گذشته نیز 
جلس��ه کمیته فنی بازنگری ش��یوه نامه محصولات فولادی 
ب��ا حضور معاون��ان و مدیران ارش��د وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، نمایندگان انجمن ها و تش��کل های مرتبط با زنجیره 
صنع��ت ف��ولاد، مس��ئولان بورس کالا، س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران و س��ازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در محل وزارتخانه صنعت، 
معدن و تجارت، برگزار شد. برای بررسی اثربخشی این جلسه 
با برخی نمایندگان تش��کل های بخش خصوصی که همیشه 

دو سر این دعوا بوده اند، گفت وگو کرده ایم. 
از�نظرات�بخش�خصوصی�کمک�بگیرید���

دبی��ر س��ندیکای  کاوه،  امیرحس��ین 
تولیدکنن��دگان لوله و پروفیل فولادی 
در گفت وگ��و با »روزگار معدن« گفت: 
تشکیل جلسات مستمر میان ذی نفعان 
زنجی��ره ف��ولاد و تولیدکنن��دگان در 
حلقه های مختلف این زنجیره ضروری 

است و می تواند زمینه کاهش تنش ها را فراهم کند. 
وی افزود: در جلس��ه ای ک��ه میان متولی��ان وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت و نمایندگان انجمن ه��ای مرتبط با زنجیره 
فولاد برگزار ش��د، مقرر ش��د هر انجمنی پیش��نهادات خود 
را اع��لام کند و در نهایت به توافقنامه ای مش��ترک برس��ند 
و ای��ن توافقنام��ه م��لاک وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
باش��د. اتخ��اذ یک رویک��رد تعامل��ی میان سیاس��ت گذاران 
در وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت، تش��کل های بخ��ش 
 خصوص��ی و انجمن ه��ا تنه��ا راه حل برای رف��ع چالش های

 زنجیره فولاد است. 
در چنین شرایطی، می توان امید داشت که منافع در کل این 
زنجیره توزیع و درنهایت به توزیع منافع صنعت فولاد در کل 
زنجیره، منجر شود؛ بنابراین از این پس انتظار می رود معاونت 
ام��ور معدن و صنایع معدن��ی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
برای تصویب بخش��نامه های جدید از نظرات و پیش��نهادات 

تشکل های مربوط کمک بگیرد.  
دبیر س��ندیکای تولیدکنن��دگان لوله و پروفی��ل فولادی در 
ادام��ه گفت: قیمت ه��ا در زنجیره فولاد بای��د به طور عادلانه 
تعیی��ن ش��ود، در غیر این صورت هر روز ازس��وی گروهی از 
تولیدکنن��دگان یک حلقه از ای��ن زنجیره، مورد اعتراض قرار 
می گیرن��د. چنانچه فروش��ندگان احس��اس کنن��د محصول 
تولیدی خود را ارزان فروخته اند، معترض می شوند. خریداران 
نی��ز در ش��رایطی که از بالا ب��ودن قیمت ها ناراضی باش��ند، 

اعت��راض می کنند. در چنین ش��رایطی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت نیز اقدام به ابطال معام��لات می کند.  کاوه، ابطال 
معام��لات فولاد در ب��ورس کالا را نش��انه ناکارآمدی قوانین، 
مقررات و بخش��نامه های صادرشده از س��وی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت عنوان کرد و افزود: در موارد متعددی ش��اهد 
آن هس��تیم که محصولی در ب��ورس کالا با قیمت نامتعارفی 
عرضه و فروخته می ش��ود؛ بنابراین در چنین ش��رایطی باید 

ابتدا قیمت متعارف تعریف شود.
 براس��اس تعری��ف درس��ت وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
قیم��ت متعارف معادل قیمت جهان��ی و کمی پایین تر از آن 
است. چنانچه این قیمت مورد توجه قرار گیرد و در عرضه ها 
و کش��ف قیمت محصولات لحاظ ش��ود، در نهایت به ابطال 

معاملات منجر نخواهد شد.
 در چنین شرایطی تعیین سقف قیمتی نیز بسیار کمک کننده 
خواهد ب��ود و مانع ابطال معاملات می ش��ود و باید محصول 
عرضه ش��ده میان خریداران تقس��یم ش��ود. وی خاطرنشان 
ک��رد: چنانچه بعد از ابطال معام��لات مجددا عرضه جدیدی 
انجام نشود، دو مشکل پیش خواهد آمد. نخست آنکه، میزان 
عرض��ه در بازار کم می ش��ود و همین موض��وع مجددا زمینه 
رشد قیمت ها و نابسامانی بازار را فراهم می کند. علاوه بر این، 
با توجه به یک ماهه بودن س��همیه های بهین یاب، مشکلاتی 
ب��رای خری��داران به وجود می آید. در چنین ش��رایطی انتظار 
می رود پ��س از ابطال هر معامله، بلافاصل��ه معامله جدیدی 
انجام ش��ود، در غی��ر این صورت بازار بی��ش از پیش ملتهب 

می شود. 
 دبی��ر س��ندیکای تولیدکنن��دگان لوله و پروفی��ل فولادی 
نابس��امانی در ب��ازار ورق های فولادی را یک��ی از بزرگ ترین 
چالش های فعالان صنایع پایین دس��تی عن��وان کرد و افزود: 
امی��د م��ی رود با نظ��ر جمع��ی تولیدکنندگان ای��ن زنجیره 

تمامی مش��کلات به زودی برطرف ش��وند. وی در تشریح این 
مش��کلات گفت: در حال حاضر، ورق های فولادی با چندین 
قیمت گوناگون عرضه می ش��وند. یک قیمت در بورس کشف 
می ش��ود که قیمت خالص ورق فولادی اس��ت. اما باید تاکید 
کرد ک��ه خری��داران همان ابت��دا قیمت خری��د محصول را 
می پردازند، اما آن را پس از سه ماه دریافت می کنند. بنابراین 
قیم��ت ناخالص این ورق فولادی با توج��ه به خواب ۳ ماهه 
پ��ول به مراتب بالات��ر خواهد بود. ش��رکت های فولاد گیلان 
و ن��ورد و لوله اه��واز نیز ورق تولیدی خ��ود را با قیمت های 
دلخ��واه به فروش می رس��انند؛ بنابراین ما درخواس��ت داریم 
ک��ه ب��ا توجه به کمب��ود این محص��ول در ب��ازار داخل، این 
 تولیدکنندگان نی��ز ملزم به عرضه تولی��دات خود در بورس 

کالا باشند. 
دولت�در�قیمت�گذاری�دخالت�نکند���

س��یدرضا شهرستانی، عضو هیات مدیره 
انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران در 
گفت وگ��و با »روزگار معدن« اظهار کرد: 
بازنگ��ری  فن��ی  کمیت��ه  جلس��ه   در 
دس��تورالعمل محصولات فولادی که با 
حض��ور مدی��ران دولت��ی و نمایندگان 
انجمن ه��ا برگزار ش��د، مقرر ش��د انجمن ها و تش��کل های این 
زنجیره، جلسات مش��ترکی را برگزار و راهکارهایی را برای رفع 

چالش های این زنجیره شناسایی کنند. 
در نهایت نیز هر انجمن و تش��کلی نظرات و پیشنهادات خود را 
به  ط��ور مکتوب ارائه کند.  با ای��ن وجود، این عضو هیات مدیره 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: در نهایت نباید به کسب 

نتیجه دلخواه امیدوار بود.
 وی تاکید کرد: زنجیره فولاد بدون دخالت دولت و در شرایطی 
که عرضه و تقاضا تعیین کننده ش��رایط و قیمت اس��ت، مس��یر 

خ��ود را بدون هیچ چالش��ی طی می کند. اما ه��ر زمانی دولت 
اقدام به دخالت در این زنجیره کرده و عموما روی قیمت گذاری 
دس��ت گذاش��ته، این بازار با التهاب روبه رو ش��ده است. درواقع 
نه تنه��ا نتیج��ه مثبتی حاصل نش��ده، بلکه مش��کلات افزایش 
ه��م یافته اس��ت. وی در پاس��خ به پرسش��ی مبنی ب��ر تعیین 
س��قف قیمتی برای محصولات فولادی عرضه ش��ده در بورس 
کالا )پیش��نهاد دبیر س��ندیکای تولیدکنن��دگان لوله و پروفیل 
فولادی کش��ور( گفت: ما مخالف تعیین س��قف قیمتی هستیم. 
در ش��رایطی که عرضه زیاد اس��ت، تعیین سقف قیمتی معنی 
ن��دارد. در حال حاضر عرضه فولاد در بورس کالا الزامی اس��ت. 
در چنین ش��رایطی تعیین قیمت، اعتبار بورس را به طور کامل 
از بین می برد. وی افزود: در حال حاضر، باید زمینه برای رش��د 
قیمت فولاد فراهم ش��ود؛ ب��دون تردید کل این زنجیره از نتایج 
این رش��د قیمت منتفع خواهند ش��د. وی اف��زود: به عقیده ما 
در حال حاضر ش��مش فولاد ب��ا قیمتی پایی��ن در بورس کالا 
 عرضه می شود و این موضوع زمینه متضرر شدن تولیدکنندگان 

را فراهم می کند. 
 درواقع براس��اس ش��یوه نامه وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، 
ش��مش فولادی در ب��ورس کالا با احتس��اب ارز نیمایی عرضه 
می ش��ود.  این درحالی اس��ت که قیم��ت ارز نیمایی حدود ۱۸ 
درصد زیر قیمت ارز ش��ناور است. بنابراین تا زمانی که قیمت ها 
اصلاح نشود این مش��کلات ادامه خواهد داشت. شهرستانی در 
پای��ان ب��ا تاکید بر اهمی��ت تامین ارز برای کش��ور و به ویژه در 
موقعی��ت کنونی که تحریم های بین المللی هر روز دش��وارتر از 
قبل می شود، گفت: در چنین موقعیتی توسعه صادرات غیرنفتی 
اهمیت ویژه ای یافته اس��ت،بنابراین از سیاس��ت گذاران وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت انتظار می رود به جای س��نگ اندازی  
 در مس��یر تولی��د زمین��ه توس��عه ص��ادرات ای��ن محصولات

 را فراهم کنند. 
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بهر ه برداری از فاز 4 
سیمان دورود در بلاتکلیفی

خرداد ۹۳ ب��ا حضور علی ربیع��ی، وزیر وقت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و در سفر هیات دولت 
یازدهم به لرس��تان پروژه فاز 4 کارخانه سیمان 

دورود کلنگ زنی شد.
به گزارش ایس��نا، قرار بود این پروژه ۳۶ ماهه 
ب��ه بهره برداری برس��د اما نه تنه��ا در این مدت 
خبری از افتتاح نبود، حتی شروع به کار هم نکرد 
و بعد از گذش��ت افزون بر 4 س��ال و نیم دوباره 

کلنگ زنی شد. 
دوباره در مراسمی پر زرق و برق اسفند ۹۷ فاز 
4 س��یمان دورود کلنگ زنی و تجهیز کارگاه شد 
و بار دیگر بارقه های امید برای احداث فاز جدید 

کارخانه کهنسال در این شهرستان تابیده شد.
مجتبی بیرانوند، فرماندار دورود درباره آخرین 
وضعیت این پروژه به ایس��نا گفت: چند ماه اول 
روند خوبی داش��ت اما پ��س از آن راضی کننده 

نبود.
وی تصری��ح کرد: بانک رف��اه به تعهدات عمل 
نکرده و مشکل س��هم مالکانه در این پروژه بین 
این بانک و شس��تا مشکل ساز ش��ده و در طرف 
مقابل شس��تا پای کار اس��ت و منابع مورد نیاز را 

تامین می کند.
بیرانوند تاکید کرد: شس��تا و بانک رفاه هر دو 
زیرمجموعه وزارت تع��اون، کار و رفاه اجتماعی 
هس��تند و امیدواری��م ب��ا درایت مدی��ران این 

وزارتخانه مشکل حل شود.

معرفی ۲۰ برداشت کننده 
 شن و ماسه رودخانه

  به دادگاه 
رئیس اداره حفاظت محیط زیس��ت شهرستان 
فومن از معرفی ٢٠ نفر متخلف برداش��ت ش��ن 
و ماسه از بس��تر رودخانه های این شهرستان به 

دادگاه خبر داد.
محمدرضا روش��نی در گفت وگو با ایسنا گفت: 
کنترل و پایش مناطق تحت مدیریت در دستور 
کار یگان حفاظت محیط زیس��ت این شهرستان 
قرار گرفته اس��ت و نیروهای ای��ن یگان در اوج 
شیوع کرونا ضمن رعایت پروتکل های بهداشتی 
موفق ش��دند از برداشت غیر مجاز شن و ماسه از 

بستر رودخانه های فومن جلوگیری کنند.
وی با اشاره به معرفی ٢٠ نفر متخلف به مرجع 
قضایی افزود: متخلفین از نیمه دوم اسفند سال 
گذش��ته تا پانزدهم ماه جاری نسبت به برداشت 
غی��ر مجاز از بس��تر فعال رودخانه اق��دام کرده 
بودند که همگی آنان طی هماهنگی با دادستان 
شهرستان فومن، به مرجع قضایی معرفی شدند.

رئیس حفاظت محیط زیست شهرستان فومن 
خاطرنش��ان ک��رد: ب��ه منظور حف��ظ گونه های 
ارزش��مند و جلوگی��ری از تغیی��ر و دگرگون��ی 
سیس��تم اکولوژیک��ی رودخانه ها و ب��ا توجه به 
س��یل خیز بودن رودخانه های شهرستان فومن، 
از همه مردم و دوس��تداران محیط زیست فومن 
خواس��ت ضمن ارج نهادن ب��ه مواهب الهی، هر 
گونه تخلفات زیست محیطی را به اداره حفاظت 

محیط زیست فومن اطلاع دهند.

ثبت مواد معدنی بوشهر در 
سامانه کاداستر الزامی شد 
رئیس اداره امور معادن سازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان بوش��هر گفت: ثب��ت اطلاعات 
آم��ار تولی��د و اس��تخراج مواد معدنی از س��وی 
بهره ب��رداران معدنی و مس��ئول فنی معادن این 

استان الزامی شد. 
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، رش��ید م��رادی اف��زود: 
براس��اس ابلاغ معاون��ت امور مع��ادن و صنایع 
معدن��ی وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت همه 
بهره ب��رداران معدنی و مس��ئولان فن��ی معادن 
بای��د نس��بت به ثب��ت اطلاع��ات تولی��د خود 
 به صورت ماهانه در س��امانه کاداس��تر به آدرس
اق��دام   https: //cadastre.mimt.gov.ir  
کنن��د.  وی بیان ک��رد: ثبت نک��ردن اطلاعات 
مربوط به معادن تولیدی و اس��تخراجی از سوی 
بهره برداران در س��امانه کاداس��تر تخلف است و 
ام��کان ارائه هرگونه خدمات از جمله س��وخت، 
م��واد ناریه و... امکان پذیر نخواه��د بود.  مرادی 
ادام��ه داد: بهره برداران معادن اس��تان بوش��هر 
درصورت��ی ک��ه اطلاع��ات خ��ود را در س��امانه 
کاداستر ثبت نکنند پروانه بهره برداری آنها برای 

دوره بعدی تمدید نمی شود.

فرماندار فاریاب گفت: کارگران معدن امین یار فاریاب به 
دلیل پرداخت نش��دن مطالباتشان ٢ روز دست به اعتراض 
زدند که به زودی یک ماه از طلب ش��ان به وس��یله پیمانکار 

پرداخت خواهد شد.
نی��ک نفس فرماندار شهرس��تان فاری��اب در گفت وگو با 
باشگاه خبرنگاران جوان از کرمان، در رابطه با علت اعتراض 
کارگران معدن در این شهرستان گفت: به منظور رسیدگی 
به وضعیت کارگران معدن کرومیت فاریاب جلس��ه شورای 
تامین تش��کیل ش��د و قرار ش��د یک ماه از مطالبات معوق 

کارگران تا ۱٠روز آینده توس��ط پیمانکار پرداخت شود. او 
افزود: به علت ایجاد تعرفه ٢۵ درصدی صادرات برای سنگ 
خام کرومیت مدتی است معادن کرومیت در این شهرستان 
با کمبود نقدینگی روبه رو ش��ده که این امر موجب اعتراض 

کارگران شده است.
نیک نفس تصریح کرد: ایجاد تعرفه سبب شده است تولید 
زیاد باش��د و صادرات کم که این موضوع پرداخت حقوق را 

برای کارفرما ها با مشکل روبه رو کرده است.
فرماندار فاری��اب افزود: بیش��ترین مجموعه کارگری در 

شهرستان فاریاب با وجود بیش از ٢٠٠ نفر در معدن امین 
یار، مدت 4ماه است هیچ حقوقی دریافت نکرده اند.

او اظه��ار ک��رد: کارگران این معادندر ٢ روز سه ش��نبه و 
چهارش��نبه هفته گذش��ته دس��ت از کار کش��یدند که با 
ورودفرمانداری و حوزه قضایی و اداره کار شهرستان مشکل 
رفع ش��د و قرار اس��ت فعالیت معدن با حض��ور کارگران از 
فردا آغاز شود. نیک نفس گفت: ۳ماه دیگر مطالبات معوقه 
کارگران هم قرار اس��ت در پرداخت ه��ای آینده و به مرور 
زمان انجام شود. معدن کرومیت امین یار فاریاب در فاصله 

۱۵ کیلومتری مرکز شهرس��تان فاریاب واقع ش��ده است و 
بیش از ٢٠٠ کارگر به صورت مستقیم در آن مشغول به کار 

هستند.

پرداخت مطالبات کارگران معدن در فاریاب کرمان ؛ به زودی

 گروه معدن:  س��ال ۹۸ س��ال سختی برای 
کش��ور بود، هم از جهت حوادث داخلی و هم به 
لحاظ فشارهای بین المللی که حلقه تحریم را از 
همیش��ه تنگ تر کرد، با وجود این مجموعه هایی 
بودند که در این ش��رایط دش��وار ش��یب مثبت 
نمودارهای ش��ان را حف��ظ کردند و در ش��رایط 
کرونای��ی از ثبت رکوردهای جدید در س��ال ۹۹ 
خب��ر می دهند. ب��ه گزارش فارس، س��ال ۹۸ از 
جمله س��ال های پرحادثه در تاریخ معاصر ایران 
بود، اتفاقات پی درپی که از سیل در نوروز آغاز و 
به شیوع کرونا در اسفند رسید، همزمان با حوادث 
طبیعی و غیرطبیعی داخلی، ش��رایط بین المللی 
نیز طوری رقم خورد که منجر به تنگ تر ش��دن 
حلق��ه تحریم ایران، کاهش ف��روش نفت و تورم 
ش��د. آغاز سال ۹۹ هم که می توانست نوید سال 
متفاوت��ی از گذش��ته را بدهد، با ش��دت یافتن 
بیماری در کشور، عملا چشم اندازهایی که درباره 
کسری بودجه ۹۹ وجود داشت را شدت بخشید 
و آنطور که کارشناس��ان می گوین��د، پیامدهای 
اقتص��ادی کرونا حتی اگر همین امروز تلفات آن 
به صفر برس��د تا ماه ها گریبان گیر مجموعه های 
اقتصادی خواهد بود. اما این همه ماجرا نیس��ت، 
جمله معروفی از ش��هید سپهبد سلیمانی وجود 
دارد که با قاطعیت می گوید »من با تجربه این را 
می گویم که میزان فرصتی که در بحران ها وجود 
دارد در خود فرصت ها نیس��ت« البته که در 4٠ 
س��ال بعد از انقلاب اس��لامی بارها و بارها مردم 
ای��ران این گزاره را امتح��ان کرده اند، آخرین آن 
همین ش��یوع کرونا بود که نش��ان داد کشور ما 
با همه محدودیت ها و جنگ رس��انه ای فعالی که 
علیه خود دارد به مراتب از کشورهای مدعی بهتر 
عمل کرد. یکی دیگر از مصادیق جمله را می توان 
در مجموعه های اقتصادی از جمله ذوب آهن پیدا 
کرد، ذوب آهنی که در س��ال های نه  چندان دور 
در ش��رایط نامساعدی قرار گرفته بود و روزانه به 
بدهی ه��ای میلیاردی اش اضافه می ش��د، در ٢،  
۳سال اخیر به سوددهی رسیده و آمارها از رشد 

تولید آن حکایت دارد.
آنطور که منصور یزدی زاده، مدیرعامل شرکت 
ذوب آه��ن اصفهان، اوایل اردیبهش��ت ۹۹ اعلام 
کرده، این ش��رکت در سال گذش��ته موفق شد 
می��زان ص��ادرات محص��ولات اصلی خ��ود را به 
یک میلیون و ۱۵4 هزار تن برس��اند که افزایش 
٢۸درصدی نس��بت به سال ۱۳۹۷ داشته است، 
در س��ال ۱۳۹۷ ذوب آهن اصفهان ۹٠٠ هزار تن 

صادرات داشت.
وی با اشاره به حضور این شرکت در بازارهای 
جدید ٢ کش��ور اروپایی و یک کش��ور آس��یایی 
گفت: در سال گذشته موفق به تمدید گواهینامه 
CE Marking برای صدور محصولات به اروپا 

شدیم که با وجود تحریم ها انجام شد.

ی��زدی زاده، دریافت نش��ان صادرکننده نمونه 
اس��تانی، پذیرش درخواس��ت فروش محصولات 
جدی��د آرک، ری��ل مع��ادن، ری��ل راه آه��ن در 
بورس کالای ایران، عرض��ه کلاف صنعتی برای 
نخس��تین ب��ار در ب��ورس کالای ای��ران، فروش 
محصولات ناش��ی از تولید کک )فوسی قطران( 
برای نخستین بار و... را از جمله دستاوردهای این 

شرکت در حوزه فروش معرفی کرد.
وی با بیان اینکه این ش��رکت در سال ۱۳۹۸، 
با تنگناها و محدودیت هایی درباره تأمین مستمر 
و کافی مواد اولیه مورد نیاز از نظر کمی و کیفی 
مواجه بود گفت: در س��ال گذش��ته ٢ میلیون و 
۵٢۶ هزار و ۱۷4 ت��ن چدن مذاب در ذوب آهن 
تولید شد که افزایش حدود ۵ درصدی نسبت به 
سال ۱۳۹۷ داشت، همچنین در سال ۹۸ شاهد 
افزای��ش حدود ۱4 درص��دی در تولید آگلومره، 
افزایش ٢ و نیم درصدی در تولید کک خش��ک، 
افزایش ح��دود ۶ درصدی در تولید فولاد خام و 
افزایش ۵ و نیم درصدی در جمع کل محصولات 

اصلی بودیم.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان خاطرنشان کرد: 
در سال ۱۳۹۸ ذوب آهن اصفهان موفق به تولید 
ی��ک میلیون و ٢۵٠ هزار تن کک ش��د که یک 
رک��ورد در تاری��خ ذوب آهن اصفهان به ش��مار 
م��ی رود؛ همچنین علاوه بر رکورد تولید س��الانه 
چ��دن مذاب با ٢ کوره بلند، این ش��رکت موفق 
به ثبت رکورد تولید ماهانه ٢44 هزار و ۱44 تن 
و روزان��ه ۹ هزار و ۶۵۷ تن چدن مذاب با ٢کوره 

بلند نیز شد. 
افزایش تولید و صادرات تنها اتفاقات خوب در 
ذوب آهن نبوده، واردات ریل برای افزایش خطوط 
راه آهن سالانه میلیون دلار ارز را از کشور خارج 
می کرده که در شرایط تحریم اهمیت هر دلارش 
برای اقتصاد کش��ور حیاتی اس��ت، اما در همین 
سال پرحادثه ۹۸ هزاران تن ریل تولید کرده، به 
طوری که هم نیاز کش��ور را پاسخ می دهد و هم 

امکان صادرات را فراهم می کند.
علیرضا صالح، رئیس س��ازمان خصوصی سازی 
که اواخر س��ال ۹۸ از ای��ن کارخانه بازدید کرد، 
بیان کرد: ذوب آهن اصفهان در گذشته به عنوان 
قطب تولید مقاطع س��اختمانی کش��ور شناخته 
می شد اما امروز س��بد متنوع تولیدات آن علاوه 
ب��ر مقاطع محصولات دیگر مانند انواع ریل، ورق 

سازه های فولادی و... را نیز شامل می شود.
وی اف��زود: پروژه تولید ری��ل یکی از آرزو های 
کش��ور بود و ب��رای توس��عه زیرس��اخت ها این 
محص��ول وارد می ش��د اما هم اکن��ون محصول 
استراتژیک ریل مطابق با استانداردهای روز دنیا 
در ذوب آه��ن اصفهان تولید می ش��ود که افتخار 
بزرگی برای ایران اسلامی به شمار می رود؛ امروز 
از نزدیک بالغ ب��ر ۱٠ هزار تن ریل تولیدی این 

شرکت را مشاهده کردم که آماده بارگیری است و 
این مهم نشان دهنده مدیریت هوشمند و توانمند 
ذوب آهن اصفهان و همدلی کارکنان این شرکت 
مادر صنعتی برای تولید محصولات دارای ارزش 
افزوده بالا اس��ت. ی��زدی زاده اظهارکرد: ظرفیت 
تولید ریل در ذوب آهن اصفهان فراتر از کل نیاز 
کشور به این محصول استراتژیک است و بنابراین 
نیازی به واردات آن نخواهیم داش��ت؛ همچنین 
باتوج��ه به زیرس��اخت هایی که در کش��ورهای 
همسایه وجود دارد زمینه صادرات ریل ذوب آهن 
اصفهان به کشورهای دیگر فراهم است و این امر، 

ارزش آفرینی بیشتر را رقم می زند.
از دیگر خبرهای خوبی که س��ال گذش��ته از 
ذوب آهن انتش��ار پیدا کرد، ساخت قطعه ای بود 
که خارجی ها را متعجب کرده بود؛ کارشناس��ان 
خارج��ی اعتقاد داش��تند که طراحی و س��اخت 
درب های فلکس��یبل باتری بدون مشارکت آنها 
در ایران امکان پذیر نیس��ت، اما خوشبختانه این 
پ��روژه انجام ش��د که ی��ک افتخار ب��زرگ برای 

صنعت فولاد کشور است.
علیرضا رضوانیان، مدی��ر تولیدات کک و مواد 
ش��یمیایی ذوب آه��ن اصفهان درهمی��ن زمینه 
توضیح داد: باتری شماره ۳ ذوب آهن اصفهان را 
به لحاظ ظرفیت و ساختار در خاورمیانه بی نظیر 
اس��ت، پیمانکار پروژه ساخت این باتری، قبل از 
بهره برداری پروژه را رها کرد اما با توجه به اینکه 
ادام��ه فعالی��ت ذوب آهن به این باتری بس��تگی 
داشت، تلاش��گران ذوب آهن با همت خود آن را 

به بهره برداری رساندند.
رضوانیان عن��وان کرد: این درب ها ۸٠٠ قطعه 
دارد و از فنّاوری بس��یار پیش��رفته ای برخوردار 
است و حتی کارشناسان خارجی اعتقاد داشتند 
که طراحی و س��اخت آن بدون مشارکت آنها در 
ایران امکان پذیر نیس��ت، اما این پروژه انجام شد 
که یک افتخار بزرگ برای صنعت فولاد کش��ور 

است.
مدیر تولیدات کک و مواد شیمیایی ذوب آهن 
اصفهان تصریح کرد: قب��ل از این پروژه و جهت 
راه ان��دازی باتری ش��ماره ۳، با توج��ه به اینکه 
پیمانکار تعهدات خود را انجام نداد، فعالیت های 
گسترده ای مانند س��اخت پالایشگاه مورد نیاز و 

ساخت واحد گوگردزدایی نیز انجام شد.
رکوردزنی در تولید با کوره های بلند در س��ال 
۹۸ خبر خوب دیگری اس��ت ک��ه ثابت می کند 
چگون��ه می توان با تکیه بر توان داخل و ظرفیت 
جوانان این کش��ور از هر بحرانی فرصت ساخت؛ 
س��ید کاظم تدین، مدیر کوره بلند ذوب آهن در 
تشریح این رکوردزنی اظهار کرد: در سال گذشته 
توانستیم رکورد تولید روزانه و ماهانه با ٢ کوره را 
افزایش دهیم، همچنین در پایان سال با ٢ کوره 
بلن��د ش��ماره ٢ و ۳، دو میلی��ون ۵٢۶ هزار تن 

چ��دن مذاب تولید کردیم و رکورد جدیدی را به 
ثبت برسانیم. وی با اشاره به اینکه افزایش تولید 
در ک��وره بلند، ۵ درصد بیش��تر از برنامه تعیین 
شده بود، یادآور شد: راه اندازی کوره بلند شماره 
یک در نیمه اول سال جاری، تزریق پودر زغال و 
کاه��ش مصرف کک از جمله اقداماتی اس��ت که 
در این س��ال انجام خواهد ش��د ت��ا از خروج ارز 
جلوگیری شود و تولید افزایش یابد. ذوب آهن در 
مس��یر افزایش تولید، علاوه بر فراز و نشیب های 
داخل��ی و فش��ارهای بین الملل��ی به کش��ور در 
س��ال۹۸ با چالش ه��ای خاص خود نیز دس��ت 
به گریبان ب��وده، از جمل��ه مهم ترین بحث های 
دامن��ه دار در این، صادرات س��نگ آهن به عنوان 
ماده خام بوده که از سوی برخی معادن با هدف 
ارزآوری انجام می ش��ده، آن هم در شرایطی که 
ذوب آهن به این مواد اولیه احتیاج داش��ته است 
و یا کاهش ساعت اداری کارکنان به دلیل شیوع 
کرونا ک��ه می تواند تولید ش��رکت را تحت تأثیر 

قرار دهد.
در همین زمین��ه محمدجعفر صالحی، معاون 
خرید ش��رکت ذوب آهن اصفهان درباره شرایط 
این ش��رکت اظه��ار کرد: ذوب آه��ن اصفهان در 
س��ال ۹۸ رش��د تولید حدود ۵ درصدی نسبت 
به س��ال قبل را تجربه کرد، با این حال معاونت 
خرید سال ۹۸ با فراز و نشیب زیادی همراه بود، 
حوزه تأمین و تدارک از حوزه هایی اس��ت که با 
هر نوس��انی دس��تخوش تغییر و چالش ش��دید 
می ش��ود.وی تصریح کرد: این حوزه در سال ۹۹ 
روزهای س��ختی را پیش  رو خواهد داش��ت، آغاز 
س��ال ۹۹ با محدودیت ه��ای ناش��ی از بیماری 
جهان شمول کرونا و اولویت حفظ جان کارکنان 
چه در ش��رکت ذوب آهن و چه در ش��رکت های 
طرف تجاری، کاهش س��اعت کار، کاهش حضور 
کارکن��ان و در بعضی از ش��رکت ها هم تعطیلی 
شروع شد؛ این در حالی است که فعالیت تأمین 
و تدارک و پش��تیبانی تولید، فعالیتی وقفه ناپذیر 

است.
معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان در ادامه 
خاطرنشان کرد: تعطیلات پایان سال و تعطیلات 
ناشی از بیماری کرونا، سختی کار تأمین تدارک 
را دوچن��دان کرد اما با یاری خداوند منان از این 

پیچ سرنوشت ساز هم عبور خواهیم کرد.
صالحی با اشاره به اینکه از اولویت های مدنظر 
مدیریت عالی شرکت، استفاده بهینه و حداکثری 
از ناوگان حمل ریلی اس��ت، تأکید کرد: این امر 
اولویت بجا و بحقی اس��ت چراک��ه علاوه بر رفع 
دغدغه های موج��ود، کمک ش��ایانی به کاهش 
تردد و ایمن س��ازی حمل ونقل ج��اده ای خواهد 
کرد و نهایتا از میزان آسیب های انسانی جاده ها 
خواهد کاس��ت بنا بر این همه تلاش مان را به کار 
خواهیم بست تا حمل ریلی را نسبت به جاده ای 

افزایش حداکث��ری دهیم.وی در پاس��خ به این 
سؤال که تحلیل ها از فعالیت در دوران پساکرونا 
چیس��ت، گفت: کرونا به همان س��رعتی که یک 
بیماری همه گیر جهانی برای نوع بش��ر ش��ده به 
نظر می رس��د با شدت بیش��تری اقتصاد جهانی 
را تحت تأثیر ق��رار داده و پیش بینی ها حاکی از 
کاهش ۱.۵ تا ٢ درصدی رش��د اقتصادی جهان 
اس��ت؛ از آنجایی که در انتش��ار اطلاعات مرتبط 
با ویروس کرونا تش��کیک هایی ایجاد ش��ده و به 
نوعی جهان در شوک ناشی از شیوع این ویروس 
ق��رار دارد اما چی��ن، با اعلام کنت��رل ویروس و 
ش��روع به کار به نظر می رس��د فرصت مناسبی 
برای دس��ت یابی به اهداف اقتصادی خود فراهم 
می بیند، قیمت های جهانی در حال سقوط است.

صالحی افزود: قیمت نفت به پایین ترین سطح 
خود در چند سال گذشته رسیده و پیش بینی ها 
حاکی از انتظار نفت ۱٠ دلاری است که پوشش 
هزینه استخراج را هم نمی دهد؛ سایر کشورها و 
به ویژه اروپا بس��ته به زمان غلبه بر کرونا و مدت 
تعطیلی کس��ب و کار و فعالیت ه��ای اقتصادی 
دچار آس��یب های متفاوتی خواهند شد اما آنچه 
واضح است تلفات اقتصادی کرونا کمتر از تلفات 

انسانی آن نخواهد بود.
مع��اون خرید ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان در 
ادامه به گزارش صادرات سنگ آهن در ٢ ماه اول 
س��ال ٢٠٢٠ پرداخت و گفت: گزارشات رسیده 
حاک��ی از انجام صادرات س��نگ آهن در ماه های 
ژانویه و فوریه به چین اس��ت، رقمی حدود ۸٠٠ 
هزار تن س��نگ آهن صادر شده است که به نظر 

می رسد به میزان زیادی کاهش داشته است.
وی اضاف��ه کرد: ع��وارض موضوعه بر صادرات 
س��نگ آهن مؤثر بوده اما آنچه توانسته از کمند 
عوارض رهایی یابد و صادر شود سنگ دانه بندی 
با عیار بالا و عناصر مضره پایین بوده که می توان 
گفت گل سرس��بد سنگ آهن است؛ افزایش نرخ 
ارز و همچنی��ن تغییر ن��رخ تبدیل قیمت ارزش 
بهای صادراتی س��نگ آهن دو عاملی هستند که 
همچنان ش��رایط صادرات را ج��ذاب و جذاب تر 

می کند. 
بنابر گفته مدیران، ذوب آهن اصفهان آمادگی 
لازم را دارد ب��ا راه ان��دازی کوره ش��ماره یک در 
س��ال جهش تولید برای نخستین بار از رکورد ۳ 
میلیون تن عب��ور کند و در مرحله بعد به ارزش 
اسمی این ش��رکت یعنی ۳ میلیون و ۶٠٠ هزار 

تن دست یابد.
 به نظر می رس��د ضرورت دارد، تدابیر لازم در 
جهت تحقق ش��عار »جهش تولید« اندیش��یده 
شود که یکی از این اقدامات مهم و اساسی برای 
ذوب آهن می تواند ممنوعیت صادرات سنگ آهن 
باشد و یا به عبارتی هر آنچه در داخل به منظور 

جهش تولید لازم است.

فولادساز قدیمی کشور آماده »جهش تولید« 
افزایش ۲۸ درصدی صادرات ذوب آهن اصفهان در روزهای سخت



بینالملل
سهشنبه
23اردیبهشت1399
18رمضان1441
12مه2020
شماره356 سالدوم

نظرگاه

آنگلوامریک��ن اعلام کرد با انجام یک برنامه ریزی مدون، خروج از فعالیت معادن 
زغال س��نگ حرارتی خ��ود در افریقای جنوبی را در ۲ تا ۳ س��ال آینده، عملیاتی 
خواه��د کرد. به گزارش معدن نیوز، افزایش فش��ار س��رمایه گذاران و تغییرات آب 
و هوایی باعث ش��ده که این معدنکار خود را در معرض س��وخت های فس��یلی در 
محدودی��ت ببیند. در پاس��خ کتبی به س��هامداران، آنگلوامریک��ن گفت: بهترین 
راهکار که ارجحیت دارد خروج از کسب و کار زغال است هرچند که همچنان به 
بررسی سایر احتمالات نیز خواهد پرداخت. این معدنکار اعلام کرد در تلاش برای 
شناس��ایی گزینه خروج از فعالیت زغال سنگ حرارتی در افریقای جنوبی می باشد 
که انتظار می رود ظرف ۲ تا ۳ سال آینده اتفاق بیافتد. آنگلوامریکن گفته از سال 
۲۰۱۵ ب��ا فروش برخی معادن در افریقای جنوبی و اس��ترالیا تولید زغال حرارتی 
این شرکت نصف شده است. این معدنکار که در تولید مس، الماس و پلاتین فعال 
اس��ت گفته تمرکز خود را بر کامودیتی هایی که دارای یک ش��یب سبزتر هستند 

مانند مواردی که در صنایع برق استفاده می شود قرار خواهد داد.

چالزن��ی در معادن از راه دور علاوه بر جلوگیری از برخورد و قابلیت های کنترل 
از راه دور، امکان تغییر مته را به صورت نیمه خودکار فراهم کرده است. در ادامه 
جزییات بیشتری در این باره خواهید خواند.به گزارش بیرونیت به نقل از ماینینگ 
فن��اوری، معدنکار بایرن کات )Byrnecut(اس��ترالیا و ش��رکت معدنی از مینرالز 
)OZ Minerals( ب��ا وج��ود چالش های ناش��ی از بحران کووی��د-۱۹، به طور 
 )Sandvik( موفقیت آمیزی اتوماسیون را برای دریل های توسعه یافته سندویک
ارتقا داده اند.بایرن کات اس��ترالیا به نخس��تین اپراتور زیرزمینی تبدیل شده است 
ک��ه پکیج جدید اتوماس��یون و کنترل از راه دور را برای دریل های توس��عه یافته 
س��ندویک استفاده کرده است. در ماه گذشته، بایرن کات یک دریل توسعه یافته 
س��ندویک DD۴۲۲i موج��ود در پکیج را به معدن مس ط��لای پرامیننت هیل 
)Prominent Hill( ش��رکت از مینرال��ز، واقع در جنوب ش��رقی کوبر پدی در 
استرالیای جنوبی معرفی کرد.پت بونیول، مدیرعامل بایرن کات استرالیا گفت: »ما 
ب��ه طور محافظه کارانه به دنبال افزایش ۱۰ درصدی بهره وری با این دس��تگاه از 
طریق توانایی حفر چال های بیش��تر و استفاده مداوم از ماشین هستیم.« »این کار 
در زم��ان مرده انجام می ش��ود و اگر به هر دلیلی متوقف ش��ود، ق��ادر به تنظیم 
مج��دد آن از راه دور هس��تیم.«به منظور تکمیل راه ان��دازی تجهیزات از راه دور، 
متخصصان بایرن کات، از مینرالز و سندویک از طریق تلفن، تله کنفرانس و ایمیل 
ب��ا یکدیگر همکاری کردند، زیرا محدودیت های س��فر مان��ع از حضور کارمندان 
سندویک در س��ایت شد. در طول چند هفته اول عملیات، دریل DD۴۲۲i قادر 
به حفر ۶۰-۷۰ چال شد. در حالی که به طور مستقل و از راه دور از سطح زمین 
کار می ک��رد. علاوه بر جلوگیری از برخ��ورد و قابلیت های کنترل از راه دور، پکیج 
جدید اتوماس��یون دریل، امکان تغییر مته را به صورت نیمه خودکار فراهم کرده 
اس��ت. گابریل ایوانوو، مدیرکل عملیات پرامیننت هیل ش��رکت از مینرالز گفت: 
»ما به نوآوری علاقه مندیم و به دنبال راه های ایمن تر، س��ریع تر و کارآمدتر برای 
انجام کارهای خود هستیم.« »افراد کارخانه سندویک در فنلاند قادر بودند از راه 
دور در داخل ماش��ین با اس��تفاده از اینترنت تنظیماتی را که مانع از کار برخی از 

عملکردهاست، تنظیم کنند.«
ماه گذش��ته، س��ندویک یک سیس��تم حمل ونقل خودکار را منتش��ر کرد که 
حمل ونق��ل را بدون رانن��ده در هر ۲ محیط زیرزمینی و همچنین در س��طح آن 

فراهم می کند.

فعالیتمعادنزغالسنگ
آفریقایجنوبیمتوقفمیشود

چالزنیدرمعادنازراهدور

گروهمعدن:
قیمت س��نگ آهن در زمان بحران کرونا با ثبات باقی مانده 
است؛ موضوعی که شماری از تحلیلگران آن را ناشی از بازگشایی 
ب��ازار چین می دانند. به گزارش هلدینگ آتیه اندیش��ان مس، 
می توان گفت، کمتر بازاری از بحران ویروس کرونا مصون مانده 
است.  هرچند در بازار کالاهای حجیم نیز شاهد افت قیمت ها و 
کاهش تقاضا هستیم، اما قیمت سنگ آهن نسبت به این روند 
مقاومت داش��ته و ثابت مانده اس��ت.  همان طور که می دانیم، 
شرکت های سنگ آهنی استرالیا مانند BHP در سال گذشته 
به دلیل اختلال در تامین منابع از برزیل)مشکلات شرکت واله( 
و توفان های حاره ای که باعث افزایش تقاضا و قیمت شد، روند 
مناسبی را پشت سر گذاشتند. در اوج بحران کرونا، سنگ آهن 
معیار )۶۲ درصد( تنها به کمترین قیمت ۳ ماهه کاهش یافت، 
در حال��ی که مس و آلومینیوم به کمترین قیمت های ۵ س��اله 
خود رسیدند. کارشناس��ان می گویند، سنگ آهن در محدوده 
۸۰ دلار در تن در نوس��ان ب��وده و عرضه این کالا از همه گیری 
کرونا، فقط ۸درصد آس��یب دیده اس��ت.  در مورد دیگر فلزات 

این رقم ۵ تا ۲۵ درصد متغیر بوده است.
افتتقاضاازسراسرجهان�

ب��ا توج��ه به همه گی��ری که به قفل کردن و بس��ته ش��دن 
کارخانه ها منجر ش��د، تقاضای س��نگ آهن در سراسر جهان 
کاهش یافته اس��ت.  بخ��ش خودرو به عن��وان مصرف کننده 
فولاد با س��خت ترین س��قوط ف��روش و رکود خط��وط تولید 
مواجه ش��ده اس��ت. انتظ��ار م��ی رود، ب��ازار امری��کا و اروپا، 
 س��ال جاری ش��اهد کاه��ش ۱۰ ت��ا ۱۵ درص��دی تقاضای
 س��نگ آهن باش��د. ش��رکت BHP اعلام کرده ک��ه به دلیل 
مشکلات لجس��تیکی و کاهش تقاضا، انتظار کاهش دو رقمی 
در بازار جهانی را دارد. اگرچه نتایج گزارش ۳ماهه BHP تا ماه 
مارس، اعداد مناسبی را نشان داده است، اما شاید شرکت های 

استرالیایی در ماه های آینده کاهش جزیی را شاهد باشند. 
با این وجود، بازگشایی بازار چین تسکین دهنده خواهد بود. 
پس از ش��یوع گسترده ویروس کرونا در این کشور، چین موفق 
به مهار آن ش��ده است و صنایع مختلف به صورت مرحله ای در 
حال افتتاح هس��تند.  چین حدود ۷۰ درصد از تقاضای جهانی 
سنگ آهن حمل ش��ده از راه دریا را تشکیل می دهد، بنابراین 
احی��ای این بخش برای واردات ۱.۱ میلیارد تنی س��نگ آهن 
چین حائز اهمیت است.  اگرچه خطر عفونت هنوز وجود دارد، 
ولی چی��ن بنادر خود را باز کرده و واردات این ماده معدنی را با 

حفظ قیمت بالا آغاز کرده است.
وضعیتتولید�

شرکت های معدنی در برزیل همچون »واله« در تلاش برای 
تامین تقاضا هس��تند و به دلیل مدیریت ضعیف کنترل کرونا، 

این بیماری به این کش��ور خس��ارت وارد کرده است. برآوردها 
نش��ان می دهد که تولید س��نگ آهن بزریل در سال ۲۰۱۹ به 
دلیل بحران شکس��تن سد باطله شرکت واله ۳۰۰ میلیون تن 
کاهش یافته است. در نقطه مقابل، عملیات عظیم »پیلبارا« در 
استرالیا هیچ یک از این دردها را احساس نکرده و در حال انجام 
است. افزایش هزینه سنگ آهن ممکن است باعث آسیب جدی 
به واله برزیل ش��ود، در حالی که شرکت های بزرگ استرالیا نیز 
فروش بیشتری دارند. شرکت BHP برآورد کرده که استفاده 
از روش ک��وره قوس الکتریک بع��د از افت ۱۲ درصدی، حدود 
۵۶ درصد بهبود یافته اس��ت. همچنین این ش��رکت از رش��د 
 ۳ درص��دی تولی��د برای ۹ ماه��ه منتهی تا پای��ان ماه مارس 
خب��رداد. به گزارش بلومبرگ، گروه »ریوتینتو« که هم اکنون 
تولیدکننده برتر س��نگ آهن جهان اس��ت، میزان صادرات و 
محموله های س��ه ماهه نخس��ت ۲۰۲۰ را بالاتر از مدت مشابه 
پارس��ال گزارش کرد.به طور کلی به دلی��ل تضعیف ارز و افت 
قیمت نف��ت، هزینه های تولید نیز کاه��ش می یابد. صادرات 
کانادا، افریقای جنوبی و هند که حدود ۱۵۰ میلیون تن سنگ 
آه��ن یا حدود ۱۰ درصد از عرضه جهانی حمل این کالا از دریا 
را تش��کیل می دهد ضربه خورده و ممکن اس��ت مانع از عرضه 
سنگ آهن آنها ش��ود.از طرفی تغییرات کاهشی قیمت فولاد 
به دلیل ش��یوع ویروس کرونا ممکن است بر قیمت سنگ آهن 
نیز تاثی��ر بگذارد، اما انتظار می رود با تقاضای س��نگ آهن در 

بلند مدت، اصلاح تدریجی در قیمت گذاری انجام ش��ود. هنوز 
نمی دانیم روند مناس��ب استرالیایی ها در این کالا چقدر ادامه 
خواهد داشت. تولیدکنندگان دیگر ممکن است تولید را دوباره 
آغ��از و به عرضه اضافه کنند. ش��اید هم چی��ن موج دیگری از 
ویروس را ببیند، دچار عقبگرد شود و سال غیر منتظره دیگری 

برای سنگ آهن استرالیا رقم بخورد.
وارداتبزرگترینخریدارسنگآهن�

براس��اس داده های رسمی گمرک چین، واردات سنگ آهن 
این کش��ور در ماه مارس ۸۵ میلی��ون و ۹۱۰ هزار تن بود. این 
رقم در مقایس��ه با ۸۶.۴۲ میلیون تن مدت مشابه سال گذشته 
۰.۶درص��د کاهش داش��ته اس��ت. می��زان واردات در ۲ ماهه 
نخست سال جاری )ژانویه و فوریه ۲۰۲۰( ۱۷۶.۸ میلیون تن 
برآورد شد. با این حال، بزرگ ترین تولیدکننده فولاد جهان در 
۳ ماهه نخست سال جاری، ۲۶۲.۷ میلیون تن سنگ آهن وارد 
کرد که براس��اس داده های رسمی گمرک با رشد ۱.۳ درصدی 

نسبت به مدت مشابه پارسال مواجه شد.
همچنین افت قیمت قراضه فولاد س��بب ش��د، تقاضا برای 
قراضه در مقایسه با سنگ آهن بیشتر شود. قیمت قراضه فولاد 
ح��دود ۱۵ درصد پایین تر از قیمت های پارس��ال اس��ت، زیرا 
شرکت های فرآوری و پردازش قراضه، قیمت های خود را برای 
حفظ نقدینگی پس از شیوع ویروس کرونا کاهش داده اند.»ژو 
گوکیو« تحلیلگر شرکت »جینروی فیوچرز« بر این باور است 

که تقاضای س��نگ آهن در درازمدت انعط��اف لازم را خواهد 
داشت. 

وی با بیان اینکه ارزان فروش��ی قراض��ه فقط در کوتاه مدت 
اتف��اق می افت��د، اف��زود: تقاضای س��نگ آهن متک��ی بر نرخ 
بهره ب��رداری از کوره های ذوب اس��ت که ه��م اکنون در حال 
افزایش هس��تند.نرخ اس��تفاده از ظرفی��ت در ۲۴۷ کارخانه 
ردیابی ش��ده توس��ط Mysteel برای چهارمین هفته پیاپی 
ت��ا ۱۰ آوریل به ۷۸.۸۱ درصد افزایش یافت.ژو پس از انتش��ار 
اطلاعات گفت: از س��رگیری بخش های پایین دستی، تقاضای 

سنگ آهن را بیشتر خواهد کرد. 
داده های ردیابی ش��ده از سوی شرکت Refinitiv در مورد 
محموله های س��نگ آهن حمل ش��ده از کشتی به چین نشان 
می ده��د که واردات دریایی این کش��ور در ماه مارس به ۷۵.۹ 
میلی��ون تن افزایش یافته، در حالی ک��ه این رقم در ماه آوریل 

۷۱.۴ میلیون تن بوده است. 
همچنین داده های رسمی گمرک نشان می دهد که چین در 
ماه مارس ۶.۴۸ میلیون تن محصولات فولادی صادر کرده که 
نسبت به مدت مش��ابه پارسال ۲.۴ درصد افزایش یافته است. 
ب��ه طور کلی چین در ۳ ماه نخس��ت س��ال، ۱۴.۳ میلیون تن 
محصولات فولادی صادر کرده اس��ت که نسبت به مدت مشابه 
پارس��ال ۱۶درصد کاهش داش��ته و این کاهش به دلیل تاثیر 

گسترش ویروس کووید-۱۹ بر تقاضای جهانی بوده است.

بررسی بازار سنگ آهن در دوران کرونا

 نقش مضاعف گردشگری
 در حوزه معدن

)بخش پایانی(

تورهایآموزشی�
از اقدام��ات جال��ب آموزش��ی، برگ��زاری ت��ور آش��نایی با 
روش های اس��تخراج زغال سنگ توس��ط دانشکده معدن شهر 
 )Shanxi(واقع در اس��تان ش��انکی )Yuncheng(یونچنگ
کش��ور چین اس��ت که بس��یار مورد توجه قرار گرفته اس��ت. 
گردش��گران با کلاه های معدنکاری با چراغ قوه در داخل معدن 

راه می رفتند.
مع�ادنای�ران،ظرفیت�یبالق�وهب�رایصنعت�

گردشگری
در ای��ران نیز، مع��ادن متعدد متروکه ای وج��ود دارند که با 
بهره گیری از ظرفیت آنها می توان با ایجاد مناطق گردش��گری 
در راس��تای توسعه پایدار، به ایجاد شغل و کاهش فقر به ویژه 

در مناطق دور افتاده  کشور پرداخت.
دهکدهنمکیخور�

دهکده نمکی  خور در استان اصفهان، نمونه ای از جاذبه های 
کشور به ش��مار می رود این دهکده شامل سوییت های نمکی، 
دریاچه نمک، اس��تخرهای تبخیری، اس��تخرهای شنا و حمام 
نمکی، آبش��ار زیبای نمکی، امکانات ورزشی-تفریحی، سایت 
رصدآس��مان ش��ب از جاذبه ه��ای منطقه نمونه گردش��گری 
مجتم��ع پتاس خ��ور و بیابان��ک بوده ک��ه در قال��ب تورهای 
گردشگری معدنی، ژئوتوریس��م )Geotourism( و توریسم 
سلامت، پذیرای علاقه مندان سفر به کویر مرکزی ایران است.

معادنزغالسنگالبرزمرکزی�
دیگ��ر محدوده ای که می توان در صنعت گردش��گری معدن 
ب��ه آن توجه ک��رد، معدن فلورین کمرپش��ت واقع در اس��تان 
مازن��دران، شهرس��تان س��واد کوه )در ۲ کیلومت��ری بع��د از 
شهرس��تان دوآب( در بخ��ش خطیرکوه اس��ت. این معدن در 
س��ال های بعد از انقلاب توسط کارشناس��ان زغال سنگ البرز 
مرک��زی با حفر ۲ تون��ل دنباله رگه، مورد مطالعه اکتش��افی 

سطحی قرار گرفت.
معادنسربوروینخلکانارک�

همچنی��ن، تبدی��ل مجموعه معدنی نخل��ک واقع در بخش 
انارک شهرس��تان نائین به منطقه نمونه گردشگری معدنی که 
از س��ال ۱۳۸۹ اجرا ش��ده، فرصت دیگری برای گسترش این 

صنعت است.
معادنسربورویانگوراندراستانزنجان�

مع��دن »س��رب و روی« انگوران به عن��وان بزرگ ترین پهنه 
معدنی فعال »س��رب و روی« کش��ور در حال حاضر به س��بب 
طبیع��ت زیبای منطقه و همچنی��ن، ویژگی ها و جذابیت های 
زمین شناس��ی یکی از مراکز مهم در حوزه گردشگری معدنی 
به ش��مار می رود. خوشبختانه مسئولان مربوطه با توجه به این 
مهم اقدام��ات موثری برای معرفی و جذب گردش��گر به عمل 

آورده اند.
دو معدن تاریخی »نمک چهرآباد« و »سنگ داش کسن« در 
اس��تان زنجان وجود دارد. معدن ؛ داش کس��ن؛ در ابتدای قرن 
هش��تم هجری فعال ب��وده و معماران دربار ایلخانی از س��نگ 
خوش ت��راش آن در س��اخت ارگ و گنبد س��لطانیه اس��تفاده 
کرده ان��د. همچنین، در نزدیکی معدن »داش کس��ن« معبدی 
با همین نام وجود دارد که درصورت انجام مرمت های لازم در 
محوطه های این دو معدن تاریخ��ی، می توان قدم های موثری 
در توس��عه این صنعت در کشور برداشت. از جمله ظرفیت های 
موج��ود در کردس��تان، مع��ادن س��نگ های قیمتی ب��ه  ویژه 

سنگ فیروزه است که باید مورد توجه قرار گیرد.
مع��ادن دیگ��ری ک��ه می ت��وان از آن برای توس��عه صنعت 
گردش��گری اس��تفاده کرد، معدنی واقع در منطقه شهمیرزاد 
اس��ت که با حف��ر تونل ه��ای زیرزمینی متعدد به اس��تخراج 
»س��رب و روی« می پرداختند. براس��اس مطالب فوق و سهم 
بالا و تعیین کننده معدن در صنعت و اقتصاد کش��ور، معادن و 
منابع عظیم در کش��ور نیازمند توجه جدی همه سازمان های 
تصمیم س��از و مدیران ارش��د مل��ی ب��رای ایجاد بس��تر هموار 
و مطمئ��ن و به��ره وری بهینه می باش��ند، از طرف��ی برخی از 
مشکلات موجود در بخش معدن، چالش ها و موانع جدی برای 

بهره مندی حداکثری ایجاد کرده است.  
بس��یاری از فعالان محیط زیس��ت مخالف رون��د موجود در 
مدیری��ت و اس��تخراج معادن هس��تند، مردم نواح��ی مجاور 
معادن، از بی توجهی فعالان معدنی و سلب آسایش خود بدون 
هیچگونه س��هم و بهره مندی از این ثروت ملی بس��یار گله مند 
و ناراض��ی هس��تند. جمعیت بیکار ناش��ی از تعطیلی معادن و 
مجتمع های متروکه، بار مالی زیادی را برای دولت و مؤسسات 

بیمه ایجاد کرده است. 
از ای��ن منظر ب��رای عبور از موانع فوق، گردش��گری معدنی 
با ایجاد زیرس��اخت های لازم، ضمن ارتقاء و گس��ترش دانش 
و آگاه��ی عموم��ی و جل��ب رضای��ت علاقه من��دان در ای��ن 
عرصه فرهنگ��ی، عامل مهمی در رفع موانع یاد ش��ده به نظر 
می رس��د. در واقع رونق گردش��گری در بخ��ش معدن علاوه بر 
کارکردهای معمول گردشگری، نقش مضاعفی در بهره برداری 
 بهین��ه مع��ادن به عنوان موت��ور محرکه اقتص��اد و صنعت ایفا

 خواهد کرد.
منبع:تهیهوتولیدموادمعدنی
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واگذاریهایدولتی
وضرورتنگاهبلندمدت

در حال��ی این روزها ش��اهد آغ��از عرضه باقی مانده س��هام دولت��ی در بازار 
سرمایه هستیم که دبیرکل جامعه  حسابداران رسمی ایران معتقد است در این 
واگذاری ها باید به دونکته مهم و اساس��ی توجه شود. نخستین الزام، حاکمیت 
ن��گاه بلندمدت در سیاس��ت واگذاری ها و دومین اص��ل، اهمیت قیمت گذاری 

مناسب سهام مشمول واگذاری است.
س��یدمحمد علوی در گفت وگو با س��نا، با اش��اره به اینکه طبق بودجه سال 
۹۹ دولت عرضه  گس��ترده  س��هام دولتی و واگذاری س��هام تحت مالکیت خود 
به بخش خصوصی را در دس��تورکار خود دارد، گفت: شواهد موجود گویای آن 
اس��ت که محدودیت منابع مالی دولتی یکی از انگیزه های مهم دولت در عرضه  
و واگذاری س��هام و بالطبع کسب منابع مالی به منظور تأمین هزینه های مزبور 
اس��ت. وی در ادام��ه با اظهار ای��ن مطلب که یکی دیگر از اه��داف واگذاری ها 
افزایش کارایی فعالیت های اقتصادی اس��ت، گف��ت: باید تلاش کرد که قبل از 
هر چیز نگاه بلندمدت در سیاست واگذاری حاکم شود نه نگاه کوتاه مدت برای 
تأمین منابع مالی. دبیرکل جامعه  حس��ابداران رس��می ایران در ادامه، دومین 
نکته  مهم را امر قیمت گذاری س��هام مشمول واگذاری دانست و گفت: موفقیت 
درازمدت واگذاری ها، مس��تلزم قیمت گذاری مناس��ب و درس��ت واحد یا سهام 
مشمول واگذاری است. به گفته علوی، ارزش گذاری بالا منجر به زیان خریداران 
س��هام می شود؛ چراکه سهام مشمول واگذاری به بهایی بیش از ارزش منصفانه 
آن به فروش رفته اس��ت. به عبارت دقیق تر، خریداران این سهام بیش از بهای 
منصفانه آن را خریداری کرده اند. از س��وی دیگر بالا بودن هزینه  سرمایه گذاری 
نیز به کاهش کارایی فعالیت واحد منجر خواهد ش��د. این عوامل سبب خواهد 
ش��د تا در درازمدت اعتماد س��رمایه گذاران به عرضه ه��ای دولتی و به تبع آن 
اس��تقبال از عرضه های آتی محدود  ش��ود. علوی در ادامه ب��ه دیگر مخاطرات 
قیمت گذاری پایین سهام مشمول واگذاری اشاره کرد و گفت: از سوی دیگر اگر 
سهام مشمول واگذاری به بهایی زیر ارزش منصفانه  آن عرضه شود در حقیقت 
دول��ت وظایف خود را در مدیری��ت دارایی های عمومی به وکالت از عموم مردم 
به درس��تی انجام نداده است. وی با اش��اره به اینکه چنین موضوعی در صورت 
وقوع، سبب ایجاد شائبه در خصوص حراج اموال عمومی خواهد شد، گفت: در 
نهای��ت این م��وارد تبعات مهلکی بر اعتماد عمومی و س��رمایه  اجتماعی دولت 
خواهد داش��ت. این فعال اقتصادی، در ادامه قیمت گ��ذاری منصفانه را مدنظر 
قرار داد و تاکید کرد: برای مقابله با این مخاطرات دوگانه باید امر قیمت گذاری 
منصفانه سهام مش��مول واگذاری مورد توجه سیاست پردازان و مجریان اجرای 

سیاست واگذاری سهام دولتی باشد.

اصلاحدریکقدمیسهام
برخیازشرکتها

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: ش��مار فروشندگان در س��هام برخی از 
ش��رکت هایی که 2۰۰ درصد رشد داشتند افزایش یافته و ممکن است به دلیل 
شناسایی سود شاهد اصلاح در قیمت سهام این شرکت ها باشیم اما این موضوع 

چندان مهم به نظر نمی رسد و بازار به طور حتم دوباره صعودی خواهد شد.
نادر خسروی در گفت وگو با ایرنا به روند صعودی شاخص بورس اشاره کرد و 
گفت: در وضعیت کنونی روند معاملات بورس مثبت اس��ت اما هفته گذشته به 
دلیل نزدیک بودن شاخص بورس به کانال یک میلیون واحد، بازار با جو روانی 
همراه ش��د و برخی از س��هامداران به دلیل ایجاد برخی از هیجان ها به س��مت 
فروش س��هام خود رفتن��د.وی اظهارکرد: با توجه به اینکه ش��اخص بورس در 
نخس��تین روز هفته جاری از کانال یک میلیون واحد عبور کرد بنابراین به نظر 
می رس��د روند افزایشی ش��اخص بورس در بازار ادامه دار باشد.خسروی به رشد 
برخی از ش��رکت ها در مدت کوتاه اش��اره کرد و افزود: برای برخی از شرکت ها 
انتظار رش��د از قبل پیش بینی ش��ده بود اما این روند صعودی بس��یار زودتر از 
مدت تعیین شده اتفاق افتاد و هیچگونه نوسانی را تجربه نکردند.این کارشناس 
بازار س��رمایه با بیان اینکه ورود نقدینگ��ی و معاملات بورس به خوبی در حال 
انجام است، اظهارکرد: برخی از شرکت های حاضر در بازار موقعیت خوبی دارند 
اما قیمت س��هام آنها از ارزش پایینی برخوردار اس��ت، به همین دلیل با توجه 
ب��ه اینکه همچنان جا برای رش��د دارند بازار نگاه ویژه ای به این گونه س��هم ها 
دارد.این کارش��ناس بازار س��رمایه ب��ه صنایع برتر در بازار اش��اره کرد و گفت: 
خودرویی ها، صنای��ع غذایی، قندی ها، نیروگاه ها و س��رمایه گذاری همچنان از 
روند صعودی برخوردارند.خسروی به اظهار نظرهای موجود در مورد بازار اشاره 
کرد و گفت: برخی معتقدند بازار در وضعیت کنونی ریس��کی ش��ده و برخی از 
قیمت ها با حباب همراه ش��ده است، به همین دلیل با کوچک ترین روند منفی 
در بازار به س��مت فروش س��هم های خود خواهند رفت اما عده ای هم معتقدند 
بازار همچنان جا برای رشد دارند و قیمت ها از قیمت اصلی فاصله زیادی دارند 
اما نکته ای که در بازار کاملا مشهود بوده ورود نقدینگی هایی است که به خوبی 
بازار آنها را حفظ کرده اس��ت.وی با بیان اینکه اکنون ورود نقدینگی روند بازار 
را به ش��دت صعودی کرده اس��ت، افزود: این موضوع به عنوان اتفاقی مثبت در 
بازار تلقی می ش��ود که مردم به سمت بورس ورود کنند.خسروی اظهارکرد: رخ 
دادن چنین اتفاقی در بورس مثبت به نظر می رسد اما راهنمایی مردم به شکل 
صحیح صورت نگرفته و اکنون سهامداران در حال نقد کردن همه سرمایه های 
خود برای ورود به بورس هس��تند. این کارشناس بازار سرمایه اظهارکرد: بورس 
با ریس��ک هایی همراه است که ورود اینگونه نقدینگی ها به بورس را تا حدودی 
خطرناک کرده اس��ت. وی نقدینگی را تعیین کننده روند کنونی شاخص بورس 
دانس��ت و افزود: ورود نقدینگی عامل اصلی رش��د بازار محسوب می شود و در 
مرحل��ه بعد تحلیل های بنی��ادی به عنوان عامل تعیین کننده رش��د بازار تلقی 
می شود. خسروی با بیان اینکه تا زمانی که فشار نقدینگی بر بازار وجود داشته 
باش��د تحلیل جوابگوی معاملات بازار نخواهد بود، افزود: ورود نقدینگی به بازار 
زیاد است و اکنون بازار دست تحلیگران نیست بلکه در اختیار مردم قرار گرفته 

است.

رویخطخبر

تامین مالی آسان با ورود معادن کوچک به بورس

با حضور اعضای مجمع و سهامداران؛

سرمایه شرکت صنایع فولاد کرستان 35 برابر شد

 »ETF بازی 2 سر برد »صندوق های قابل معامله

روی خوش سهامداران به عرضه های دولتی

 گروه معدن: 
ورود هر کس��ب و کاری به بورس منجر 
به شفاف س��ازی معام��لات و حذف دلالان 
می شود. درواقع ساز و کارهای بورس باعث 
می ش��ود تا تولید کننده و مصرف کننده به 
راحت��ی و بدون حضور واس��طه ها نیازهای 

خود را تامین کنند.
ب��ه گزارش صنع��ت کار، بخ��ش معدن 
و صنای��ع معدن��ی نیز یک��ی از بخش های 
پرطرف��دار بورس اس��ت به ط��وری که در 
سال های اخیر سهام ش��رکت های معدنی 
مورد اس��تقبال س��هامداران ق��رار گرفته 
اس��ت. حال نوبت به حضور معادن کوچک 
و متوسط در بورس رس��یده است، اتفاقی 
که می تواند تامین مالی برای آنها را آس��ان 
کرده و منجر به توسعه بخش معدن شود.

رئیس جمهوری در آیی��ن افتتاح 4طرح 
توس��عه ای ش��رکت ملی مس، اظهار کرد: 
معادن کوچک و متوسط را به بورس ببریم 
تا مردم بتوانند سهام یک معدن را بخرند، 
این اتفاق هم باعث رونق و گش��ایش بازار 
بورس می ش��ود و مع��ادن زودتر می توانند 
فعال شوند. روحانی خطاب به وزیر صنعت 
مع��دن تجارت گف��ت: مع��ادن کوچک و 
متوس��ط را به بورس وارد کنید مشخصات 
معادن را وارد کرده تا مردم سهام معادن و 
ی��ا کل معدن را بخرند، آیا چنین برنامه ای 
دارید؟ رئیس جمه��وری گفت: بورس باید 
زمینه زمین��ه واگ��ذاری زمین های بزرگ 
دول��ت در ب��ورس را فراهم کن��د، تا مردم 
بتوانن��د در بورس آنه��ا را خریداری کنند. 
علاوه بر این باید مع��ادن کوچک و بزرگ 
در ب��ورس عرضه ش��ود تا م��ردم بتوانند 
س��هام معادن را در بورس خریداری کنند. 
وی ادامه داد: بحث های��ی درباره واگذاری 

معادن در گذشته وجود داشت که انشاالله 
امروز وجود ندارد، در گذش��ته هر شخصی 
در معادن حضور داش��ت، س��همی داشت 
و ی��ک بخش هایی از مع��ادن را در اختیار 
می گرفت و به اس��م خود می کرد و سال ها 
این معادن بدون بهره برادری باقی می ماند. 
با تمهیداتی که اندیش��یده می ش��ود همه 
این موانع برداش��ته خواهد ش��د. درحالی 
رئیس جمه��وری پیش��نهاد ورود مع��ادن 
کوچک به بورس را مطرح کرد که از س��ال 
گذشته وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
کنار س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( طرح احیا و 
فعال سازی معادن کوچک و متوسط را در 

دس��تور کار قرار دادند. حال امروز با ورود 
این معادن به بورس می توان ش��اهد رونق 
هرچه بیشترآنها بود که در نهایت منجر به 
توس��عه بخش معدن و پررنگ شدن نقش 

آن در اقتصاد می شود.
شفاف شدن معاملات �

ام��ا بای��د دی��د س��هام داران از حضور 
معادن کوچک و متوس��ط در بورس چطور 
استقبال می کنند. حامد ستاک، کارشناس 
بازار س��رمایه در گفت وگو با »صنعت کار« 
و با اشاره به پیشنهاد رئیس جمهور، اظهار 
کرد: به طور کلی بازار س��رمایه با توجه به 
ماهیت خود منجر به شفاف شدن کسب و 
کارها و تامین مالی ارزان می ش��ود. درواقع 

با ورود به بازار س��رمایه واس��طه ها از میان 
می رون��د. وی ادام��ه داد: اینک��ه ماهی��ت 
کس��ب و کاره��ا ب��ه چه صورت اس��ت به 
طیف س��رمایه گذاران بر می گردد که آن را 
انتخاب می کنند. زیرا در بورس ما ش��اهد 
حضور افرادی با گرایش ها و علایق متفاوت 
هس��تیم که بر این اس��اس به سراغ کسب 
و کارهای��ی رفته و در آن س��رمایه گذاری 
می کنند. س��تاک با بیان اینکه افرادی در 
حوزه معدن مش��غول به فعالیت اقتصادی 
هس��تند، افزود: با ورود مع��ادن کوچک و 
متوس��ط به بورس این افراد جزء بازیگران 
بورس می ش��وند و می توانند بدون دخالت 
دلالان و به صورت ش��فاف معاملات خود 

را انجام دهند. وی تصریح کرد: درواقع آنها 
می توانند هر نس��بتی از مع��دن را خرید و 
فروش کنند. ش��اید امروز ام��کان خرید و 
فروش ی��ک تا ۰/5درص��د از معدن وجود 
نداشته باشد اما با پذیرفته شدن در بورس 
ای��ن امکان فراهم و هر ش��خصی می تواند 
براساس س��رمایه خود خرید کند. به گفته 
این کارش��ناس ب��ازار س��رمایه، ورود این 
مع��ادن به بورس خرید و فروش را آس��ان 
تر ک��رده و پس از آن ش��اهد خواهیم بود 
سرمایه گذاران قدیمی بورس نیز به سمت 
این حوزه می آیند. درواقع این اقدام منجر 
به رون��ق فعالیت های اقتص��ادی در حوزه 

معادن کوچک و متوسط مقیاس می شود.

افزایش س��رمایه ش��رکت صنایع فولاد کردستان با 
حضور اعضای مجتمع این ش��رکت به تصویب رسید 

و 35 برابر شد.
به گ��زارش فلزات آنلای��ن، در مجمع عمومی فوق 
العاده صاحبان س��هام شرکت صنایع فولاد کردستان، 
موضوع افزایش سرمایه پس از ارائه گزارش حسابرس 
و موافق��ت اعضا، از 1۰ میلیارد به 35۰میلیارد تومان 

به تصویب رسید.
در این جلسه که اعضای هیات مدیره، سرمایه گذاران 
و بازرس قانونی حضور داش��تند، محمد رضا احمدی، 
مدیرعامل شرکت صنایع فولاد کردستان ابتدا گزارش 
توجیهی افزایش س��رمایه و تاثیرات آن را برای اعضا 
قرائ��ت کرد. ب��ه گفته احم��دی، افزایش س��رمایه با 
ه��دف ایفای تعهد به انج��ام فعالیت های زودهنگام و 

زیرساخت ها انجام می شود.
وی خاطر نش��ان کرد: گزارش توجیهی پیش��تر در 

بهمن ۹8 برای اعضای مجمع ارسال و به تایید رسیده 
بود.

 مدیرعامل شرکت صنایع فولاد کرستان اظهارکرد: 
در س��ال گذش��ته مجوزه��ای قانون��ی از جمله جواز 

تاس��یس و محیط زیس��ت دریافت و قرارداد با شرکت 
مشاور منعقد شد.

 همچنین گزارش توجیه فنی و اقتصادی طرح های 
شرکت به روزآوری شد.

ارزش طرح های »صنایع فولاد کردس�تان«   �
۷هزار میلیارد تومان

احمدی افزود: در س��ال جاری نی��ز قراردادهای بخش 
زیرس��اخت از جمل��ه آب، ب��رق و گاز ب��رای 2پ��روژه 
ش��رکت شامل آهن اس��فنجی )1.۶میلیون تن در بیجار( 
و فولادس��ازی و ورق گ��رم )یک میلیون تن��ی در قروه( 
منعقد خواهد شد. وی ارزش سرمایه گذاری این 2 پروژه 
را حدود 7هزار میلیارد تومان اعلام کرد. از س��وی دیگر 
عل��ی یزدانی، رئی��س هیات مدیره ش��رکت صنایع فولاد 
کردستان نیز با یادآوری اینکه تحول در استان کردستان 
مورد حمایت همه دولت های انقلاب بوده، افزود: افزایش 
سرمایه موردنیاز ش��رکت صنایع فولاد کردستان است و 
در 2مرحله انجام خواهد ش��د. سهامداران شرکت صنایع 
فولاد کردس��تان شامل ایمیدرو و ش��رکت ملی فولاد با 
44درصد، صبانور 2۰درصد، توسعه و تجهیز معادن امداد 

2۰درصد و کیمیا معادن سپاهان 1۶درصد هستند.

یک کارشناس ارشد بازار س��رمایه با اشاره بر لزوم 
رش��د دانش عمومی برای س��رمایه گذاری در بورس، 
گفت: اگر تلاش شود با آموزش و اطلاع رسانی بیشتر، 
در طرف س��رمایه گذار نیز توقعات به سمت واقعی تر 
شدن پیش برود، صندوق سرمایه گذاری قابل معامله 
در ب��ورس )ETF( می تواند به معامل��ه ای برد - برد 

تبدیل شود.
»س��ید یوسف هاشمی« در گفت وگو با ایرنا با بیان 
اینکه عنوان »ریسک مالی« برای عموم مردمی که با 
بورس س��ر و کاری ندارند امری غریب اس��ت، افزود: 
آن��ان به اطمینان خاطر پس از س��پرده گذاری عادت 
کرده اند و دولت در زمانه ای که دست به اقدامی نوین 
برای واگذاری اموال خود زده، باید برای احراز از ایجاد 
توقع کاذب در ذهن مردم، با اطلاع رس��انی و آموزش، 
تلاش مس��تمری را برای شکس��تن خطای ناش��ی از 
عادت س��رمایه گذاران در صندوق سرمایه گذاری قابل 

معامله )ETF( آغاز کند.

وی با اشاره به تفاوت صندوق ETF با سهام عرضه 
ش��ده در بورس ش��رکت ها، اظهارک��رد: صندوق های 
س��رمایه گذاری ETF صندوق های��ی هس��تند ک��ه 
»واحدهای سرمایه گذاری ش��ان« در ب��ورس معامله 
می شود و از نظر ماهیت با سهام شرکت ها فرق دارند.
هاش��می ادام��ه داد: دولت با انتقال دارایی س��هام 
شرکت های خود به این صندوق ها و عرضه واحدهای 
س��رمایه گذاری ای��ن صندوق ها در ب��ورس می تواند 
بخش��ی از دارایی های خود را به وجه نقد تبدیل کند، 
در نتیج��ه قالب ETF از این باب��ت برای دولت یک 
اتفاق خوب به ش��مار م��ی رود و دارایی هایی از دولت 
که درآمدزایی چندانی هم ندارد، در بازار س��رمایه به 
وجه نقد تبدیل می ش��ود. این کارشناس بازار سرمایه 
گفت: از طرف دیگر معامله هم باید بررس��ی شود که 
مردم��ی که اقدام ب��ه خرید واحده��ای این صندوق 
ETF می کنن��د، چه توقعی از س��ودآوری میان مدت 
و بلندمدت این واحدها دارند و آیا دولت می تواند این 

توقعات را برآورده کند؟ مردم معمولا انتظار دارند که 
به سود معقولی دسترسی پیدا کنند.

وی اظهارک��رد: در کل منظور این اس��ت که هنوز 
بیش��تر مردم از دانش عمومی کافی در بازار س��رمایه 
و به وی��ژه صندوق ه��ای س��رمایه گذاری ندارند و این 
ام��ر می توان��د توقعات��ی غیرواقعی برای آن��ان ایجاد 
کند. هر چند ک��ه تاکنون هم تلاش های خوبی برای 
اطلاع رس��انی درباره ETF انجام شده است، اما جمع 
 ETF کثی��ری از مردم هنوز نمی دانند ک��ه در قالب
س��هامی را به صورت غیرمستقیم خریداری می کنند 

که مجموعه ای از شرکت ها را شامل می شود.
هاشمی افزود: این شیوه س��رمایه گذاری از شرایط 
خاص برخوردار است و سرمایه گذاران باید بدانند که 
ETF با س��پرده بانکی یا اوراق مشارکت فرق می کند 
و بر خلاف این ETF ،2 دارای ریس��ک است و حتی 
ممکن اس��ت در ص��ورت کاهش ارزش ش��رکت های 

موجود در صندوق، سرمایه گذاران متضرر شوند.

این کارش��ناس بازار س��رمایه با بی��ان اینکه دولت 
در نخس��تین تجربه واگذاری اموال از طریق صندوق 
ETF از وظیف��ه خطی��ری برخ��وردار اس��ت، گفت: 
دولت باید ب��ه طور همزمان هم ب��رای مردم به طور 
ش��فاف و مس��تمر توضی��ح دهد که ای��ن صندوق ها 
ب��ا ریس��ک همراه هس��تند و ه��م دارایی ه��ای این 
صندوق ه��ا را به گون��ه ای اداره و بازارگردانی کند که 
 حداقل برای یک س��ال نخس��ت، هیچ سرمایه گذاری

 متضرر نشود.
وی خاطرنش��ان ک��رد: اگر تلاش ش��ود با آموزش 
و اطلاع رس��انی بیش��تر، در ط��رف س��رمایه گذار نیز 
توقعات به س��مت واقعی تر شدن پیش برود، صندوق 
سرمایه گذاری قابل معامله در بورس )ETF( می تواند 
ب��ه معامل��ه ای برد-برد تبدیل ش��ده و ه��ر 2طرف 
معامل��ه را منتفع کند. یکی از مزای��ای این طرح آن 
اس��ت که فرهنگ سرمایه گذاری در بازار سرمایه و در 

صندوق های سرمایه گذاری را در جامعه بالا می برد.

مدیرعامل کارگزاری خبرگان س��هام گفت: اعتماد 
مردم به بازار س��رمایه نش��ان داد ک��ه تامین مالی از 
طریق بورس جذابتر و س��ریع ت��ر از دیگر بازارها رخ 

می دهد.
محمد کفاش پنجه ش��اهی درگفت وگو با س��نا، با 
اشاره به واگذاری سهام دولتی در بورس گفت: عرضه 
س��هام دولتی در بورس بازتاب مثبتی داش��ته است، 
اهالی بازار س��رمایه بارها درخواست چنین اقدامی را 
به رئیس جمهوری پیش��نهاد داده بودند اما تا به حال 

مورد توجه قرار نگرفته بود.
وی افزود: عرضه شس��تا در بورس بازخورد بس��یار 
بالا در میان سهامداران بازار سرمایه، مردم و رسانه ها 
داش��ت و به نظر می رسد عرضه های دولتی استقبالی 

فراتر از پیش بینی کارشناس��ان و مدی��ران را در پی 
دارد.

مدیرعام��ل کارگ��زاری خبرگان س��هام ادامه داد: 
چنی��ن اس��تقبال مردمی از نخس��تین عرضه دولتی 
در ب��ورس نیازمند ش��فافیت و دقت بیش��تر مدیران 
ش��رکت ها اس��ت، چرا ک��ه حجم ب��الای م��ردم با 
آگاه��ی و دانش زی��اد پرتفوی چنین ش��رکت هایی 
 را نظ��اره می کنن��د و تصمی��م ب��ر خری��د و فروش

 آن می گیرند.
کف��اش پنج��ه ش��اهی با تاکی��د بر اینک��ه بورس 
بهتری��ن بازار برای تامین مالی بلند مدت با ارقام بالا 
اس��ت، گفت: همیش��ه تاکید بر این ب��وده که تامین 
مال��ی بلند مدت باید از طریق بورس انجام ش��ود اما 

تاکن��ون خود دولت نی��ز به درس��تی از این فرصت 
استفاده نکرده بود و عرضه شستا نشان داد که مردم 
 به ش��فافیت این ب��ازار اعتماد دارن��د و روی خوش

 نشان می دهند.
وی اظهار کرد: حضور ش��رکت های بزرگ در بازار 
س��هام موجب حرکت بیش��تر چرخه تولید می شود، 
زمانی که ش��رکت های بزرگ عرضه های پرقدرتی در 
بازار داش��ته باش��ند و تامین مالی مناسبی برایشان 
انجام ش��ود، قطع��ا پروژه های بزرگی هم در کش��ور 
بهره برداری می ش��ود که هم در کاهش نرخ بیکاری 
تاثیر گذار اس��ت و هم موجب ش��کوفایی گام به گام 

اقتصاد می شود.
مدیرعامل کارگزاری خبرگان س��هام خاطرنش��ان 

کرد: تجربه کش��ورهای توس��عه یافته نشان داده که 
بازار س��رمایه یک بال صعود اقتصاد اس��ت بنابراین 
گ��ردش پول در بازارهایی همچون طلا، مس��کن و... 
که شفافیتی به میزان شفافیت بورس ندارند چندان 
در ش��رایط فعلی مرد استقبال قرار نمی گیرند و بهتر 
اس��ت با اعتماد به این بازار نقش��ی در صعود اقتصاد 

داشته باشیم.
وی ب��ا تاکی��د بر اینک��ه عرضه س��هام های دولتی 
گامی مثبت اس��ت اما یک شرط اساسی دارد، گفت: 
عرضه های دولت��ی نیازمند مدیری��ت دقیق و جدی 
اس��ت بنابراین اگر ای��ن اتفاق بیفتد ن��ه تنها میزان 
پول تزریق شده حفظ می شود بلکه تامین مالی های 

بیشتری هم صورت می گیرد.
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